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HUPA LETALSKA NESREČA BLIZU KAIRA SKUPNO SPOROČILO 0 RAZGOVORIH V MEHIKI

Pakistansko letalo «Boein(J 720-B» eksplodiralo Zunanji minister Fanfani 
119 potnikov mrtvih. Šest pa ranjenih zaključil uradni del obiska

Nesreča se je dogodila, ko se je letalo pripravljalo na pristanek v Kairu ■ Vzroki nesreče niso še znani
KAIRO, 20. — V bližini Kaira se je danes ponesrečilo leta

lo pakistanske letalske družbe «Boeing 720-B». Predstavnik le
talske družbe je uradno javil, da je v letalu bilo 125 oseb 
med katerimi 13 članov posadke. Pri življenju je ostalo šest 
potnikov, ki so jih ranjene prepeljali v bolnišnico.

Med žrtvami sta dve znani češkoslovaški igralki z lutkami: 
Eva Vodickova in Jana Havli kova, ki sta se vračali v Prago 
s potovanja po tridesetih državah.

Letalo je bilo na svoji prvi vož
nji in v njem je bila skupina čas
nikarjev in predstavnikov poto
valnih agencij. Časnikarje je vo
dil predsednik sindikata pakistan
skih časnikarjev general Udin. 
Letalo je prihajalo iz Karačija, 
ustavilo se je v Dahronu v Sau- 
dovi Arabiji ter bi moralo ob
4.45 po krajevnem času pristati 
na letališču v Kairu.

Drugi pilot kapetan Galal Al 
Karim, ki je ostal pri življenju, 
je v bolnišnici izjavil, da je ob
2.45 po krajevnem času stopil v 
»tik z nadzorstvenim stolpom ka
irskega letališča, da potrdi, da je 
pripravljen za pristanek. Ko je 
dobil potrebna navodila in pre
den se je odločil za pristanek, je 
opazil, da je letalo nenadno pa
dalo, in obkolili so ga plameni. 
Dodal je, da mu je uspelo rešiti 
pet svojih tovarišev, ki so sedaj 
z njim v bolnišnici, toda ni mo
gel storiti drugega, ker so pla
meni zajeli letalo.

Dopisnik agencije UPI, ki ie 
prispel na kraj nesreče, je izja
vil, da se zdi, da je letalo zadelo 
ob tla, znova odskočilo in nato 
zopet treščilo na tla ter se raz
bilo na tri dele. V enem od treh 
delov so našli šest ranjenih. Do
dal je, da so trupla šetvilnih žr
tev tako iznakažena, da jih bo 
težko spoznati. V letalu so bili 
tudi nekateri funkcionarji paki
stanske vlade in prvi tajnik taj
ništva ZAR v Karačiju, ki je 
spremljal pakistanske časnikarje.

Na kraj nesreče je prišla tudi 
preiskovalna komisija. Pripravili 
so že prvo začasno poročilo, toda 
vzroki nesreče niso še ugotovlje
ni.

Letalo bi moralo nadaljevati iz 
Kaira pot v Ženevo in London. 
Padlo je na samoten kraj v pu
ščavi in reševalne skupine so od
šle na kraj nesreče s helikopter
ji. Med razbitinami so našli tudi 
štiri žive opice.

Letalo je pripadalo skupini šti
rih letal te vrste, ki jih je paki
stanska družba kupila lanskega 
oktobra. Letalo ima normalno ne
kaj čez 7000 kilometrov avtonomi
je. Njegova hitrost znaša približ
no 880 kilometrov na uro. Januar
ja 1962 je letalo te vrste napravi
lo pot med Londonom in Karači- 
jem v manj kakor sedmih urah. 
Do sedaj se je samo eno letalo 
te vrste ponesrečilo. To se je zgo
dilo 15. julija lani, ko so trije pi

loti družbe -Lufthansa* zgubili 
življenje blizu Nuhremberga med 
poskusnim poletom.

V Boliviji 
še vedno vre

■
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Včeraj je prišlo v bližini Kaira 
do izredno hude letalske nesre
če: od 125 oseb, kolikor jih je 
bilo v letalu, ki je strmoglavilo, 
jih je ostalo pri življenju samo 
šest. Letalo je bilo last pakistan
ske letalske družbe in je vozilo 
na svoji prvi vožnji. Vzrok nesre
če ni znan.

• * *

V Vietnamu in San Domingu 
so se tudi včeraj nadaljevali bo
ji. Ameriika letala so se pribli
žala glavnemu mestu Severnega 
Vietnama na razdaljo dvajset ki
lometrov, in protiletalske bateri
je so takoj stopile v akcijo. Na
daljevali so se tudi boji med 
ameriškimi ter južnovietnamski- 
mi vojaki ter partizani. V San 
Domingu se bo začela danes zju
traj verjetno dvanajsturna usta
vitev sovražnosti (o čemer so se 
včeraj pogajali), da bi odstranili 
mrtve, ki ležijo po ulicah, in nu
dili pomoč ranjencem. Predstav
nik ustavne vlade je obtožil, po
leg ameriških oblasti, tudi gene
rala Imberta, da je dal umoriti 
številne dominikanske državlja
ne, kar se ne bi zgodilo, če se 
ne bi ameriška vojska izkrcala, 
čeprav ni bilo v nevarnosti nobe
no življenje in tudi vlada _ ni bila 
«pod nadzorstvom komunistov«.

Do spopadov med stavkajočimi 
in policijo je prišlo včeraj v Bo- 
liviji. Stavko je nadaljevalo 30 
tisoč rudarjev in traja že od po
nedeljka, a pridružili so se ji pe
trolejski delavci in učitelji. Pred
sednik Barrientos je izjavil, da 
so stavke in demonstracije^ »re
zultat komunističnega načrta«. 
Stavkajoči zahtevajo namreč od
stop Barrientosa in njegove vo
jaške junte.

Po Johnsonovem govoru ob 
dvajsetletnici zmage v drugi sve
tovni vojni kaže, da so se odno
si med ZDA in SZ še bolj ohla
dili in tudi zaostrili. Agencija 
Tass poudarja namreč, da John
son ni povedal, kdo je začel voj
no in zakaj, ni rekel, da je bila 
sovražnik nacistična Nemčija in 
da je obstajalo protinacistično 
zavezništvo, ni omenil odločilne
ga prispevka SZ in milijonov so
vjetskih državljanov, ki so padli 
v vojni, ter se tako pridružil za
htevam zahodnonemških revan- 
šlstov, ki hočejo likvidacijo 
vzhodnonemške republike. Tass 
poudarja, da so Johnsonove izja
ve glede Azije, Afrike in Latin
ske Amerike v duhu kolonializ
ma in zatiranja narodov ter že
lje po nadvladi na svetu. Glede 
Johnsonove volje o pogajanjih s 
SZ pa Tass poudarja, da je SZ 
pripravljena na resna pogajanja, 
toda šele takrat, ko se bo ne
halo vmešavanje ZDA v notranje 
zadeve drugih držav. Končno po
udarja Tass, da je VVashington 
zbral politiko slabšanja medna
rodnega položaja.

LA PAZ, 20. — V Boliviji se na
daljuje splošna stavka delavcev in 
uslužbencev, ki zahtevajo odstop 
vojaške junte predsednika Barrien
tosa. Stavka se je začela v pone
deljek iz protesta proti izgonu sin
dikalnega voditelja Juana Lechina. 
Na več krajih je prišlo do spopa
dov med stavkajočimi in policijo. 
Več ljudi so zaprli in jih obtožili 
«prevratne dejavnosti«. Rudarji 
skoraj v vseh rudnikih so zasedli 
rudnike. Včeraj so rudarji obtožili 
vladne čete, da so usmrtile sindi
kalista Adriana Arce in da so za
sedle dve radijski postaji v La Pa
zu, ki sta last sindikatov.

Včeraj Je nad 30.000 rudarjev 
v rudnikih kositra nadaljevalo stav
ko, ki se je začela v ponedeljek, 
stavki so se za 24 ur pridružili 
tudi delavci v petrolejski industriji 
in učitelji, ki že dolgo časa zahte
vajo zvišanje plač. Vlada je sporo
čila, da je posebna milica obkolila 
rudarske centre, da prepreči more 
bitni pohod na prestolnico. Radij 
ske postaje, ki so v rokah stavka 
jočih, javljajo, da so rudarji odre 
dili vse potrebne ukrepe, da se bra 
nijo pred morebitnim napadom vo 
jaštva. Podpirajo jih tudi kmetje 
tamkajšnjih področij. Iste radijske 
postaje javljajo, da so sindikalisti 
področja La Paz sporočili generalu 
Barrientosu ultimat z zahtevo, naj 
še danes izpusti aretirane delavske 
voditelje, ker bodo drugače začel.« 
pohod na prestolnico.

Predsednik Barrientos pa Je' a- 
genciji France Presse izjavil, da so 
sedanje stavke ln demonstracije re
zultat ((komunističnega načrta, ki 
naj bi napravil iz Bolivije drugo 
Kubo«. Dodal je, da nima namena 
postaviti izven zakona komunistič
no stranko, ker «bi to pomenilo da
ti ji možnost, da nadaljuje svojo 
akcijo izven zakona«. Barrientos je 
dodal, da je stanje v deželi ((koč
ljivo za vlado in za ljudstvo«, to
da prepričan je, da bodo oborožene 
sile ((prevladale pred demagogijo 
in komunizmom«.

reč večje napade osvobodilne voj
ske in pravijo, da bo v takem 
primeru potrebno uporabiti ame
riško pehoto.

Protest CGIL 
zaradi sodnega postopka 
proti železničarjem

RIM, 20. — Včeraj je centralni 
odbor sindikatov italijanskih želez
ničarjev odločno protestiral, ker 
je državno pravdništvo v Firencah 
uvedlo sodno preiskavo proti taj
ništvu sindikata železničarjev, ki je 
organiziralo 29. oktobra stavko že
lezničarjev. Tajništvo poudarja, da 
je ta ukrep v nasprotju z ustavo, 
ki določa svobodo stavke.

Sodni postopek proti železničar
jem, ki so stavkali, so uvedli tudi 
v Riminiju in Piombinu, kjer bo 
25. in 26. t. m. razprava proti njim.

Danes je osrednji urad CGIL iz
razil popolno solidarnost osred
njega vodstva z vsemi železničar

ji in s sindikalnimi voditelji, pro
ti katerim se je uvedel sodni po
stopek. V zadevnem sporočilu se 
poudarja, da je ta postopek pro
tiustaven.

Tajništvo CGIL pravi dalje, da 
je treba poudariti, da je ovadbo 
vložila policija. Tajništvo CGIL 
je sklenilo udeležiti se po svojih 
predstavnikih sestanka centralne- 
ga odbora sindikata italijanskih 
železničarjev, na katerem bodo 
odločali o nadaljnji akciji v o- 
brambo pravice do stavke.

Urguplu obišče SZ
ANKARA, 20. — Predsednik tur

ške vlade Urguplu je danes spo
ročil, da bo julija obiskal Sovjet
sko zvezo. Zadnji obisk predsedni
ka turške vlade v Sovjetski zvezi 
je bil pred več kakor tridesetimi 
leti: Ismet Inonu je obiskal Mo
skvo leta 1932.

Sovjetski zunanji minister je da
nes nadaljeval razgovore s turškim

zunanjim ministrom. Govorila sta 
predvsem o Cipru. V poučenih kro
gih pravijo, da Gromiko do sedaj 
ni podrpl turške teze za razde
litev otoka.

Medrepubliško 
sodelovanje v SFRJ

BEOGRAD, 20. — V okviru tra
dicionalnega medrepubliškega so
delovanja so prispeli danes v 
Kragujevac zastopniki 18 občin 
bivših okrajev Maribor in Celje. 
Gosti iz Slovenije bodo med tri
dnevnim bivanjem obiskali v o- 
kraju Kragujevac več gospodar
skih organizacij, kulturnih usta
nov in nekatere zgodovinske in 
turistične kraje. Prvega dne obi
ska so zastopniki štajerskih ob
čin obiskali Arandjelovac, kjer so 
si ogledali industrijo elektropor- 
celana in Bukovičke toplice. V 
Kragujevcu so obiskali spominski 
park ustreljenih rodoljubov, na
rodni muzej in mestni šolski cen
ter.

Oba zunanja ministra izražata obžalovanje spričo dogodkov v 
S. Domingu - Centralni odbor PSI nadaljuje razpravo o petlet
nem načrtu - Tiskovna konferenca La Malfe - Danes seja vlade

RTM, 20. — Zunanji minister Fanfani je zaključil uradni del 
svojega obiska v Mehiki; danes je obiskal zasebno nekatere po
krajine, zanimive s kulturnega in gospodarskega gledišča, ju
tri pa se vrne v prestolnico, kjer si bo ogledal univerzo in 
politehnično šolo ter predsedoval seji italijanske trgovinske 
zbornice. V nedeljo zjutraj bo odpotoval z letalom v New 
York, v ponedeljek pa v VVashington, kjer bo imel razgovor z 
Ruskom. zvečer pa se bo vrnil
v New York, kjer se bo v to
rek dopoldne udeležil seje ple
narne komisije za razorožitev, 
hkrati pa bo imel razgovor z 
generalnim tajnikom OZN U 
Tantom. V torek zvečer bo od
potoval z letalom v Rim, ka
mor bo prispel v sredo zjutraj, 
popoldne istega dne pa bo pri
sostvoval debati v zunanjepoli
tični komisiji senata.

Fanfani je bil tudi eden od j n’om_ pozitivnih ukrepov, ki naj,

predsednik Mehike Diaz Ordaz; 
drugi uradni govornik je oil 
prosvetni minister Agustin Ja
nez.

to zaključku uradnega dela o- 
biska italijanskega državnika so 
izdali skupno sporočilo, v kate
rem se poudarja med drugim, da 
obe državi ne bosta dali le svo
jega prispevka, da bi pomagali 
rešiti pereča vprašanja, ki ogro
žajo mir, ampak tudi s spreje
mom pozitivnih ukreDC”

dveh uradnih govornikov na o-1 ob spoštovanju pogodb, prispeva 
tvoritvi proslav v zvezi s sed- ^ - k izboljšanju odnošajev med
mo stoletnico Dantejevega roj 
stva, ki se je je udeležil tudi
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URADNA IZJAVA AGENCIJE «TASS»

Izredno oster sovjetski napad 
na ameriškega predsednika Johnsona

Washington je izbral politiko slabšanja mednarodnega položaja - V svojem govoru 
ob dnevu zmage ni Johnson omenil, da je sovražnik bila nacistična Nemčija

MOSKVA, 20. — Agencija Tass objavlja izjavo, v kateri pra
vi, da Johnsonov govor ob dvajseti obletnici zmage v drugi 
svetovni vojni potrjuje, da politika za poslabšanje mednarod
nega položaja zadobiva v Washingtonu vedno jasnejšo obliko.

Agencija pripominja, da so v
sovjetskih uradnih krogih mne
nja, da si ameriški voditelji na 
ta način postopoma prevzemajo 
vsako odgovornost za morebitno 
posledico svoje politike, ki je 
v nasprotju z interesi vseh na
rodov in ni v korist nobene dr
žave in tudi ne v korist ZDA.

Izjava omenja zatem žrtve in Iz
gube zaveznikov v drugi svetovni 
vojni in dodaja, da so v Sovjetski 
zvezi in v socialističnih državah ob 
proslavah zmage poudarili obvez
nost braniti mir in preprečiti novo 
vojno, in da je Johnsonov kome- 
moratlvni govor razočaral zaradi 
trditev, ki jih je vseboval in zaradi 
tega, kar ni vseboval.

Johnson ni rekel, kdo je začel 
vojno in zakaj je bila ta vojna. 
Ni rekel, da je sovražnik bila na
cistična Nemčija. Vtis se ima, da 
je hotel celo, da bi pozabili, da 
je obstajalo protinacistično zavez
ništvo, protihitlerjevska zveza med 
narodi Sovjetske zveze, ZDA, Veli
ke Britanije, Franclje ln mnogih 
drugih držav. Johnson ni omenil 
odločilnega prispevka Sovjetske zve
ze k skupni zmagi. Ni imel niti be
sede za milijone sovjetskih držav
ljanov, ki so padli v vojni.

Johnson, nadaljuje izjava, pa je 
izjavil, da je dan zmage pred dvaj
setimi leti «obdaIa siva zarja, ker 
se je nad Evropo raztegnila senca 
sovjetskih ambicij«. «To, nadalju
je Tass, je grob poskus diskrediti
ranja politike Sovjetske zveze, pot
vorbe vloge te države v borbi za 
osvoboditev evropskih narodov iz
pod nacističnega jarma. Toda ni
komur ne bo uspelo zmanjšati po
mena dejanj sovjetskega ljudstva

Ameriška letala 
v bližini Hanoja

SAJGON, 20. — Ameriška leta
la so se danes približala Hanoju 
v razdalji dvajsetih kilometrov.
Protiletalske baterije so takoj sto
pile v akcijo. V bližini severno- 
vietnamske prestolnice so ameri
ška letala trosila propagandne le
take. Poleg tega so druge skupi
ne letal bombardirale več krajev 
v Severnem Vietnamu.

Včeraj in danes se je večja 
skupina ameriških padalcev spo
padla s skupino partizanov v bli
žini oporišča Denang. Partizani 
so napadli ameriške padalce z 
ročnimi bombami, pri čemer je 
bil ubit en padalec, dva pa sta 
bila ranjena.

Kakor poročajo iz Washimgtona, 
razmišljajo o možnosti, da bi od
slej uporabljali v vojni v Vietna
mu tudi ameriško pehoto. V sezo
ni velikega dežja pričakujejo nam-
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NA POSREDOVANJE PREDSTAVNIKA OZN

Začasna prekinitev bojev 
v Dominikanski republiki

Ameriški vojaki zahrbtno napadli vojake ustavne vlade 
ZDA hočejo onemogočiti akcijo Varnostnega sveta

v tem razdobju.«
Zatem omenja agencija hvalo, ki 

jo je predsednik Roosevelt izrekel 
sovjetski vojski In sovjetskemu 
ljudstvu, pri čemer je poudaril, 
da sta sovjetska vojska in sovjet
sko ljudstvo napisala nesmrtne 
strani v zgodovini skupne borbe 
proti tiraniji.

Trditve Johnsona dokazujejo, ka
ko so se Rooseveltovi nasledniki od
daljili od politike in idealov pokoj
nega predsednika. Smotri protihi- 
tlerjevske koalicije so bili: vzpo
stavitev in ohranitev miru in med
narodne varnosti: uničenje nemške
ga militarizma in nacizma; jamstvo 
da Nemčija ne bo mogla več ogro
žati miru. Sedaj pa ameriški pred
sednik trdi, da imajo vse države 
atlantskega zavezništva pravico so
delovati «pri skupni jedrski ob
rambi«: to pomeni, da se hoče 
ugladiti pot nemškim militaristom 
do atomskega orožja, t. j. tistim 
krogom, ki so pripeljali Hitlerja 
na oblast in so sprožili drugo sve
tovno vojno.

Tass dodaja, da se je Johnson s 
svojim govorom dejansko pridru
žil zahtevam zahodnonemških re- 
vanšistov, ki hočejo likvidacijo 
vzhodnonemške republike. Nato 
poudarja, da ne pritiče Johnsonu 
odločati o usodi drugih narodov 
in da je Vzhodna Nemčija stvar
nost ter pripada socialistični skup
nosti in varšavskemu paktu z vsem, 
kar iz tega sledi. Nato obsoja dej
stvo, da Johnson kaže s svojim 
govorom, tudi da ni opustil upa
nja, da bi eliminiral socializem 
iz Evrope, in dodaja, da se mora 
tudi glede tega ameriški predsed
nik spomniti, da so narodi sodniki 
svoje usode in da bi vsak poskus

križarske vojne proti socializmu za je pripravljena na resna poga
janja, toda pogajanja '

SANTO DOMINGO, 20. — Predstavnik Združenih narodov je 
sinoči izjavil, da sta polkovnik Caamano in general Imbert pri
volila v 12-urno ustavitev sovražnosti, začenši s petkom, da 
se omogoči Rdečemu križu, da 
nudi pomoč ranjencem in od
strani mrliče z ulic. Sedaj se 
pogajajo o podrobnostih. Priča
kuje se, da se bodo sovražnosti 
ustavile jutri zjutraj. Predstav
nik Rdečega križa je izjavil, da 
leži že več dni po ulicah mno
go mrličev in nastaja nevar
nost nalezljivih bolezni.

Boji se tudi danes nadaljujejo; 
vso noč se je slišalo streljanje. 
Skupina argentinskih zdravnikov, 
Id je nameščena v bolnišnici, mo
ra vsak dan operirati povprečno 
petnajst hudo ranjenih.

Organizacija ameriških držav je 
na sinočnji seji soglasno sklenila 
pozvati obe strani v Dominikanski 
republiki na ustavitev ognja. Poziv 
bodo poslali tajniku organizacije, 
k. je sedaj v dominikanski prestol
nici, in ta ga bo sporočil obema 
stranema.

Varnostni svet OZN Je ponoči 
nadaljeval razpravo o dogodkih v 
Dominikanski republiki. Predstav
nik ustavne vlade je obtožil ame
riške oblasti ,da so izročile velike 
zneske denarja vojaški Junti. Ge

nerala Imberta Je obtožil, da Je dal 
umoriti številne dominikanske dr
žavljane. Pripomnil je, da se vse 
to ne bi zgodilo, če se ameriški 
mornarji ne bi izkrcali v Domini
kanski republiki, ker so vojaki 
ustavne vlade že premagali reak
cionarne sile generala Vesina. Do
dal Je, da ni bilo v nevarnosti 
nobeno življenje, in prav tako ni 
bila vlada pod nadzorstvom komu
nistov. Dejal je, da «ZDA, ki so si 
izmislile komunistične voditelje, so 
si sedaj izmislile odhod teh ko
munistov z dominikanskega ozem
lja«.

Predstavnik prejšnje dominikan
ske vlade, ki zastopa tudi sedanjo 
vojaško junto, je obtožil vojake 
polkovnika Caamana, da so prekr
šili sporazum o ustavitvi sovraž
nosti, in Je pripomnil, da skuša 
(.vlada narodne obnove« doseči «ko- 
nec dejanj, ki ogrožajo civilno pre
bivalstvo ln privatno lastnino«. Za 
tem Je zagovarjal delo Organiza
cije ameriških držav In je pripom. 
nil, da je treba tej organizaciji 
(.omogočiti, da izpolni svojo na
logo«.

Predsednik Varnostnega sveta Je

zatem sporočil, da je dobil poroči 
lo komisije OAD, in nato je bila 
seja odložena na danes zvečer.

Na nocojšnji seji Varnostnega 
sveta je predsednik prebral brzo
javko zunanjega ministra domini
kanske ustavne vlade, ki obtožuje 
ameriške oborožene sile, da so 
napadle za hrbtom sile ustavne vla
de, ki so se borile proti četam 
generala Imberta.

Ameriški delegat Stevenson Je 
((Obžaloval« incident in trdil, da so 
vojaki streljali na ameriške voja
ke, ki da so se branili. Ameriški 
vojaki so pri streljanju ubili dva 
člana Caamanove vlade.

Stevenson je tudi zahteval, naj 
Varnostni svet prepusti Organizaci
ji ameriških držav nalogo, da na
stopa v Dominikanski republiki.

Jordanski delegat je napovedal 
novo resolucijo, zatem pa je so
vjetski delegat Fedorenko izjavil, 
da ameriški napad na Dominikansko 
republiko lahko pripelje do razkro
ja Združenih narodov in do zmede 
v mednarodnih odnosih. Poudaril 
Je, da je dolžnost Varnostnega sveta 
ukazati izgon ameriških vojakov iz 
Dominikanske republike. Zahteval 
je takojšnje glasovanje o sovjetski 
resoluciji. Jordanski delegat je pou
daril nu jnost nove intervencije Var
nostnega sveta ln seja je bila za 
kratek čas prekinjena. 1

v Evropi doživel poraz.
V zvezi z odnosom ZDA z drža

vami Azije, Afrike in Latinske A- 
merike pravi sovjetska agencija, 
da so Johnsonove izjave vse v du
hu kolonializma, zatiranja naro
dov in želje ,po nadvladi na svetu. 
Pri tem dodaja, da je Johnson v 
svojem govoru branil sedanje vo
jaške operacije v Vietnamu, svojo 
politiko v Latinski Ameriki, Afriki 
in na Srednjem vzhodu. Zatem ob
soja intervencijo v Vietnamu in 
Dominikanski republiki ter pod
poro portugalskim kolonialistom 
in južnoafriškim rasistom ter pou
darja, da to niso dejanja «za ob
rambo zahodne civilizacije«, temveč, 
Je njih namen ustaviti tok zgodo
vine, naj stane kar stane. ZD,4 bi 
hotele uničiti narodnoosvobodilna 
gibanja in pripeljati svet zopet v 
dobo kolonialnih imperijev.

«Več ko enkrat po vojni, nada
ljuje agencija, so bili voditelji, ki 
so upali v hladno vojno in politi
ko združitev vseh sil reakcije pro
ti demokraciji. Toda vedno so vse 
njihove sanje bile zaman. Kljub tej 
izkušnji se zdi, da Johonson noče 
upoštevati nauka zgodovine. Ce so 
poskusi križarskih vojn propadli 
v preteklosti, bodo toliko bolj pro
padli danes, ker se je ravnotežje 
sil na svetu temeljito menjalo.«

((Upoštevajoč vsebino govora ame
riškega predsednika, zaključuje 
Tass, se izjave o njegovi volji po 
sodelovanju s Sovjetsko zvezo za 
zmanjšanje mednarodne napetosti 
zdijo najmanj čudne. Sovjetska zve

in sodelova
nje niso mogoča, dokler traja vme
šavanje v notranje zadeve drugih 
držav, dokler trajajo izzivanja in 
se povzročajo novi spopadi. V go
voru ameriškega predsednika so 
jasni znaki, da je VVashington izbral 
politiko slabšanja mednarodnega 
položaja. Sovjetski mednarodni kro
gi so mnenja, da nade vsa odgo
vornost za to na ZDA, in poudar
jajo, da je Sovjetska zveza, ki ču
va mir, vsekakor pripravljena na 
vsako eventualnost.«

Sestanek za raziskovanje 
javnega mnenja

DUBROVNIK, 20. — Z udeležbo 
180 zastopnikov iz 18 držav se je 
danes začela v Dubrovniku prva 
evropska konferenca svetovnega 
združenja za raziskovanje javnega 
mnenja. V imenu Jugoslovanske 
vlade Je udeležence konference po
zdravila članica zveznega izvršnega

državami. Oba zunanja ministra 
izražata globoko obžalovanje 
spričo dogodkov v S. Domingu in 
zaupanje, da bo dominikansko 
ljudstvo našlo, s posredovanjem 
mednarodnih mehanizmov, čim- 
prej in v svobodi svoj mir.

Oba državnika sta se sporazu
mela glede nadaljnjega razvoja 
kulturnih stikov med obema de
želama in povečanega sodelovanja 
na znanstvenem in tehničnem po. 
dročju; v ta namen bodo sklenili 
ustrezen kulturni sporazum, ki ga 
bodo podpisali v najkrajšem ča
su. Hkrati bodo še nadalje razvi
li trgovinske odnošaje med obe
ma deželama. Ustanovili bodo 
mešano italijansko-mehiško komi
sijo za gc-ipodarsko sodelovanje 
in pospešili ustanavljanje meša
nih podjetij. Za olajšanje stikov 
med obema državama bodo od
pravili vizume na potnih listih. 
Kar zadeva trgovinsko izmenjavo 
med EGS in državami Latinske 
Amerike, bo Italija podprla vse 
pobude, ki bi težile k odpravi 
sedanjih ovir.

Jutri bo seja ministrskega sveta. 
V poslanski zbornici so nada- 

ljevali razpravo o posameznih čle
nih zakonskega osnutka, ki po
daljšuje dejavnost Blagajne za raz
voj juga za nadaljnjih petnajst 
let, v senatu pa so, po govoru 
ministra Spagnollija, odobrili za
konski osnutek, ki podaljšuje fi- 
skalne predpise za ladjedelniško 
dejavnost. Proti so glasovali le 
psiupovci, komunisti pa so se vzdr
žali.

Centralni odbor PSI je danes 
nadaljeval razpravo o petletnem 
gospodarskem načrtu; v diskusijo 
sta posegla Giolitti In Lombardi, 
ki sta poudarila, da so smotri na
črta sicer pozitivni, vendar pa da 
gre predvsem za ustrezne instru
mente za njegovo uresničenje. Gio
litti je hkrati kritiziral stališče 
KPI in dejal, da je protislovno, 
ker KPI pravi, da sprejema insti
tucionalno strukturo italijanskega 
gospodarstva, nato pa zahteva pre

sveta Radojka Tapič, ki je med °bfazbo njegovega razvojnega mo-
drugim poudarila, da je raziskova- dela- kl ntt tei nr'rf,H0,i n» hi
nje javnega mnenja velike važ
nosti za usmerjanje delovanja ne 
le na gospodarskem, temveč tudi 
na ostalih področjih družbenega 
življenja. Po slovesni otvoritvi so 
udeleženci pričeli razpravo o prvi 
temi: ((Metodološki aspekti mikro 
in makroraziskovanja in razvoj teh
nike raziskovanja«.

tramo, da predhoden sporazum 
med tremi laičnimi strankami slu
ži bolj. emu uravnovešenju vladne 
dejavnosti in da bi dali večjo moč 
našim zahtevam, nasproti onim 
KD. To ne pomeni fuzije ideolo
gij ali strank; pomeni le sporazum 
glede akciie nasproti KD, ne v na. 
sprotju s KD, ampak za bolj urav- 
nove'eno predstavništvo raznih in
teresov«.

Ko je govoril o stanju gospodar, 
stva, je La Malfa dejal, da se stri- 
nja s Colombom, ko smatra, da 
se »gospodarstvo, dasi postopno 
in s težavo, izboljšuje«, vendar pa 
da je zanj glavno najti pot, da bo- 
do vsi Italijani zaposleni. »Poli. 
tika dohodkov pomeni za nas, da 
morajo vsi družbeni sloji dati, po 
svojih močeh, svoj prispevek, da 
bi dosegli polno zaposlenost. Po
litika dohodkov pomeni torej kon
trolo profitov in obresti kapitalov, 
kontrolo visokih plač; pomeni tu- 
di neko določeno sindikalno poli
tiko, ki naj omogoči investicije, 
da bi dali delo brezposelnim in 
delno zaposlenim«. Kar zadeva vlo. 
go sindikatov je La Malfa poudaril, 
da njihova naloga ni le zaščita za
poslenosti, ampak da si morajo 
zastaviti vprašanje vsega delavst
va ; sindikati se ne smejo omeje
vati na sektorialne ali tovarniške 
akcije, ampak morajo sodelovati 
pri načrtovanju.

Ko Je odgovarjal na vprašanja 
glede večine levega centra, je La 
Malfa dejal med drugim, da ima
mo ((težavna vprašanja, kot je 
vprašanje šole: najti je treba re
šitev, ki ne bo žrtvovala zahtev 
laikov v primeri z zahtevami ka
toličanov, predvsem pa je treba 
podpreti in razviti državno šolo. 
Toda imamo tudi vprašanja, o ka
terih stranke še razpravljajo, kot 
sta načrtovanje In politika dohod
kov. Ce je v večini kriza, nima 
smisla prenašati jo v vlado: pusti
mo, naj vlade žive in razčistimo 
med seboj vprašanja z diskusijo; 
ko bomo dosegli sporazum, se bo 
ta odrazil v vladi«.

Na vprašanje, zakaj so komuni
sti napredovali pri upravnih volit- 
vah v Riminiju, je La Malfa dejal, 
da komunisti «spretno napadajo 
le monopole, hkrati pa branijo 
najrazličnejše interese: trgovce,
kmetovalce, majhne in srednje in- 
dustrijce itd., in imajo rešitev za 
vse... Spretnost komunistov je v 
tem, da obljubljajo vsem nekaj, 
nespretnost strank levega centra 
pa je v tem, da ne razgalijo te 
protislovne sposobnosti komunistič
ne stranke, da da prav vsem« La 
Malfa je hkrati pojasnil, kaj ima 
PRI v mislih, ko pravi, da se mo
rajo stranke oprijeti «novih shem«: 
stranke temeljijo na že zastarelih 
ideologijah in jih je treba zato 
spraviti v sklad s potrebami mo- 
dernega življenja.

Na vprašanja, ki so zadevala 
mednarodno politiko, je La Mal
fa poudaril med drugim, da so re
publikanci za samoodločbo in svo
bodo narodov in da bodo tudi se
danje napetosti v svetu premostili 
«v korist demokratičnega življenja 
vseh narodov«. La Malfa je hkrati 
poudaril potrebo po demokratični 
Evropi ln zavrnil stališče generala 
de Gaulla.

dela, ki na tej podlagi ne bi mo
gel biti nikoli tako daleč, da bi 
ustvarila nov proces akumulacije«.
Lombardi pa je zaključil: «Borili 
smo se, da bi dosegli načrt; se
daj pa se moramo boriti, da bi 
bil učinkovit; da bi pa bil tak, 
so potrebne tiste reforme struktu
re, za katere smo vedno smatrali, 
da imajo preliminaren značaj« (de
želna ureditev, davčna reforma, 
reforma javne uprave, urbanistič
na reforma); «šele tedaj, ko bo 
mehanizem stvarno v teku, bo mo
goč realističen razgovor s sindi
kati«.

Na televizijski oddaji ((Politična 
tribuna« je imel danes tiskovno 
konferenco tajnik PRI La Malfa, 
ki je v odgovoru na vprašanja no
vinarjev dejal med drugim, da je 
politična teža PRI neprimerno več
ja od njegove številčne teže; PRI 
predstavlja en pol levice, drugega 
pa predstavlja KPI; v fronti le
vice ima PRI svojo ((problemsko 
koncepcijo, ki ne izhaja iz marksiz
ma ; smatramo se za reformator
sko stranko in postavljamo vpraša
nja skladno s svojo tradicijo; srna-
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Donava narašča
- Smederevo in del Beograda v nevarnosti

Indijska odprava 
na vrhu Everesta

KATMANDI, 20. — Predstavnik 
nepalskega zunanjega ministrstva 
je danes javil, da sta davi ob 9.30 
po krajevnem času dva člana neka 
indijske planinske odprave dosegla 
vrh Mont Everesta.

Indijsko ministrstvo za obrambo 
je javilo, da so člani odprave vo
jaki; njih imena bodo objavljena 
jutri. Vrh Everesta (8.848 metrov) 
je prvikrat dosegla britanska od
prava, ki jo Je vodil polkovnik 
John Hunt. Na vrh sta tedaj prišla 
Novozelandec Hillary in nepalski 
šerpa Tenzing Norkey.

Patruljiranje v dominikanski prestolnici v »mednarodnem pasu«

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 19. — Republiški iz

vršni svet Bosne in Hercegovine 
je na današnji seji izrekel prizna
nje pripadnikom Jugoslovanske 
ljudske armade, milice in notranje 
uprave, delavcem železniške posta
je v Doboju in drugim, ki so po
magali pri reševanju ljudi in imet
ja pri nedavni poplavi. Po prvih 
ocenah znaša škoda na področju 
Dobo ja skoraj 11 milijard dinar
jev, a mestu Olovo skoraj dve mi
lijardi dinarjev. Na poplavljenem 
področju okraja Dabar, kjer živi
23.000 prebivalcev, so morali ob 
poplavi evakuirati 9.500 prebival
cev, med katerimi je 300 družin 
ostalo brez strehe in brez naj
osnovnejših sredstev. Republiški 
izvršni svet je kot prvo pomoč pri
zadetim dodelil iz proračunskih 
sredstev 40 milijonov dinarjev.

Veleposlaništvo ZDA v Beogradu 
je obvestilo danes jugoslovansko 
vlado, da ZDA dajo na razpolago 
prizadetemu prebivalstvu Srbije
277.000 kilogramov moke, mleka in 
olja. To hrano bodo razdelile Sve
tovna zveza cerkva in Luteranska 
ustanova za pomoč, ki sta že dali 
prizadetemu prebivalstvu 225.000 
kilogramov oblek, posteljnine in o- 
butve.

Donava v svojem gornjem teku 
še vedno narašča, zaradi tega Je

v mnogih krajih vzdolž reke, med 
njimi tudi v Smederevu, še vedno 
stanje pripravljenosti. V Smedere
vu Je poplavljeno celotno področje 
stare trdnjave, klavnica, okrog 40 
hiš in več drugih gospodarskih ob
jektov. V nekatere kleti je vdrla 
podtalna voda.

V Beogradu so z ogroženega pod
ročja ob Savi izselili 75 družin. 
Na področju občine Savski venac 
so se v mnogih krajih pojavile pod
talne vode. Voda je prodrla tudi v 
pritlične prostore gospodarske fa
kultete in v nekatere dvorane beo
grajskega sejmišča.

B. B.

Letalska proga 
Zagreb-Milan

ZAGREB, 20. — v Zagreb Je 
prispela skupina italijanskih gospo
darstvenikov, zastopnikov turistič
nih agencij, zastopnikov «Alltalla» 
in novinarjev. Zastopniki italijan
skih ustanov bodo med bivanjem 
v Jugoslaviji kot gostje Turistične 
zveze Hrvaške in Jugoslovanskega 
aerotransporta obiskali Piitvička 
jezera. Postojnsko jamo in Lj' .«■ 
ljano. Obisk je organiziran ob ot
voritvi redne letalske proge Zagreb- Milan.
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vreme včeraj: najvišja temperatu-
ra 20.5. najruižja 15.4. ob 19. url 
16,6; zračni tlak 1015.9 raste, vla
ga 53 odst., veter 22 km severo
vzhodnik, sunki vetra 48 km na 
uro. nebo 9 desetin pooblačeno, 
morje rahlo razgibano, temperatu
ra morja 19.8 stopinje.

21. maja 1965

Tržaški dnevnik Danes, PETEK, 21. maja
Feliks

Sonce vzide ob 4.28 In zatone ob 
19.35. Dolžina dneva 15.07. Luna 
vzide ob 0.14 In zatone ob 9.00

Jutri, SOBOTA, 22. maja
Milan

SN0CI V DVORANI OBČINSKEGA SVETA

iMiev ir® občinske komisije 
za proučmfc priziuou MpbMceu
Komisija bo imela zelo važne naloge in bo morala objektivno razsojati v sporih
Sinoči je bila v dvorani tržaške

ga občinskega sveta umeščena ob
činska komisija prve stopnje za 
proučevanje prizivov davkoplačeval
cev na občinske davke. Komisijo 
je ob prisotnosti predstavnika pre
fekture dr. Viozzija, načelnika ob
činskega oddelka za davke dr. Ri- 
naldija, nekaterih funkcionarjev te
ga oddelka in nekaterih občinskih 
svetovalcev umestil v imenu župa
na odbornik za finance prof. Lon- 
za, ki je člane komisije pozdravil 
v imenu občinske uprave.

Prof. Lonza je v svojem nago
voru poudaril, da ima ta komisija 
večjo in važnejšo nalogo kot ka
ka normalna upravna komisija, za
radi česar morajo biti člani iz
brani med občani, ki bodo zmož
ni zajamčiti davkqplačevalcu, da 
bodo z njim ravnali objektivno in 
da bodo nepristransko izvajali za
kon.

Za občine, kot je tržaška, šteje 
komisija 45 članov, od katerih jih 
30 imenuje občinska uprava, 15 pa 
prefektura. V primeru utemeljene 
potrebe se število članov lahko 
poveča tlili na 75. To spremem
bo pa mora odobriti občinski svet 
ter jo mora potrditi pokrajinski 
upravni odbor.

Na osnovi zakonskih predpisov 
morajo imeti člani komisije vse 
tiste pogoje, ki so potrebni za 
izvolitev za občinskega svetoval
ca. Ne more biti član občan, ki 
je v sporu z občinsko upravo gle
de plačevanja občinskih davkov.

Komisija je sinoči izvolila' svoje
ga člana dr. Tagliaferra za pred
sednika. Nato pa še štiri pod
predsednike. Komisija je bila raz
deljena na pet podkomisij, ki jim 
načelujejo predsednik in štirje pod
predsedniki. Vsaka podkomisija de
luje neodvisno in so njeni sklepi 
sprejeti v imenu celotne komi
sije. Komisija, odnosno podkomi
sije, imajo po zakonu široka pre
iskovalna pooblastila. Pri izvaja
nju svoje pristojnosti komisija lah
ko pregleda zadevne občinske u- 
pravne knjige in akte ter zadevne 
upravne akte drugih javnih usta
nov s pogojem, da jim prizadete 
ustanove to predhodno dovolijo. 
Komisija lahko zaslišuje razne ob
čane ter lahko vrši preiskave.

Vsak davkoplačevalec ima pra
vico, če je za to osebno zaprosil, 
da osebno predoči komisiji svoje 
ugovore. Hkrati pa ima davkoplače
valec tudi pravico, da sl ogleda 
ugovore občinske uprave proti nje
govemu prizivu ter da predloži 
komisiji pismene obrazložitve, raz
ne dokumente ih ustne uteme
ljitve v podporo svojega priziva, 
preden komisija izda svoj dokonč
ni sklep.

Po drugi strani pa ima komi
sija na osnovi zakonskih predpisov 
možnost da poviša obdavčljivo os
novo, ki jo je določila občinska u- 
prava. V tem primeru mora ko
misija naročiti občinski upravi, naj

izda nov poziv o ugotovitvi dohod
kov na osnovi sklepa, ki ga je 
sprejela komisija. Proti tej novi 
ugotovitvi ima davkoplačevalec pra
vico, da v 30 dneh po sprejetem 
pozivu vloži priziv na omenjeno 
komisijo.

Iz vsega tega sledi, da ima ob 
činska komisija prve stopnje za 
proučevanje prizivov davkoplačeval
cev na občinske davke zelo važno 
vlogo, saj mora delovati na pod
ročju, ki je zelo kočljivo. Zato 
imajo njeni člani veliko odgovor
nost, da pravično in objektivno 
razsojajo, da postanejo most zbli- 
žanja med davkoplačevalci in obči
no za pravično davčno politiko: 
kdor več ima, naj več da.

Sp pn odgovor ministra 
o ladjpdrnici Sv. Roka

Minister za državne udeležbe 
Giorgio Bo je včeraj v odgovor 
na zadevno vprašanje nekega po
slanca izjavil, da je zaskrbljenost 
tržaških poslovnih krogov glede 
bodočnosti ladjedelnice Sv. Roka 
v Miljah, brez vsake podlage. V 
zadnjem času je vodstvo Tržaškega 
arzenala, kateremu pripada tudi 
miljski obrat Sv. Roka, odpoklica
lo nekaj delavcev iz arzenala. To 
je sprožilo med delavstvom val 
skrbi, ker je odpoklic nekaj delov
ne sile lahko pomenil prvi korak 
k postopnemu opuščanju dela v lad
jedelnici ter k zaprtju miljskega 
obrata. Minister Bo je k svojemu 
zatrdilu o nasprotnem dodal, da 
bodo v ladjedelnici Sv. Roka še 
nadalje popravljali ladje, v koli
kor pa bi za delo v ladjedelnici 
in v njenem doku potrebovali več 
delovnih moči, kolikor jih bo tre
nutno na razpolago v Miljah, bo 
vodstvo Tržaškega arzenala od pri
mera do primera poslalo iz Trsta v 
Milje potrebno delovno silo.

Promptnp omejitve 
za zbor alpincev

Zaradi zborovanja alpincev je ob
čina odredila naslednje začasne pro
metne norme:

1. začasno prepoved vožnje in 
postajanja vozil 23. maja od 8. do 
13 ure v naslednjih ulicah, po ka
terih bo mimohod alpincev: Spre
hajališče Sv. Andreja, Ut. Čampo 
Marzio, Nabrežje Grumula, Sauro, 
Mandracchio, Tre Novembre, Korzo 
Cavour, Trg Liberta;

2. začasno prepoved vožnje in 
postajanja vozil (z izjemo avtobu
sov in avtomobilov alpincev, ki se 
udeležujejo zborovanja 22., 23. in 
24. t. m.) v ulicah: D’Alviano, S. 
Marco, Sampi Elisi, Schiapparelli, 
Locchi, R Gessi;

3. začasno prepoved postajanja 
vozil iz istih razlogov kot pod toč
ko 2 v dneh 22. in 23. t.m. v uli
cah: Drevored Sv. Andreja, G. Ce- 
sare, Ottaviano Augusto, Čampo 
Marzio in Nabrežja.

Delo komisije za Trst
Komisija za Trst je sinoči za

ključila svoje delo na prefekturi, 
člani komisije so se načelno spo
razumeli glede porazdelitve denar
nih sredstev iz tako imenovanega 
mestnega sklada za Trst, in sicer 
je bil v bistvu sprejet predlog, ki 
ga Je svoj čas v tem pogledu dal 
generalni vladni komisariat za de
želo Furlanijo — Julijsko krajino. 
Komisija za Trst se bo ponovno se
stala v sredo, ko bodo njeni člani 
podpisali zapisnik, ki se nanaša 
na sinočnjo sejo in na podrobno 
porazdelitev sredstev iz sklada za 
Trst.

VČERAJ NA TRGU UNITA'

Svečana izročitev 
bojnih zastav

Na Trgu Unitk je bila včeraj zju
traj vojaška svečanost, pri ka
teri je poveljnik glavnega štaba 
vojske general Aloja izročil bojne 
zastave sedmim konjeniškim vo
dom italijanske vojske. Svečanost 
se je ob prisotnosti vojaških ter 
najbolj vidnih osebnosti upravne
ga in političnega življenja v deže
li pričela ob 10.30, ko so se na 
Trgu Unltk zbrali vojaški oddelki. 
Uradni govor je imel poveljnik pe
tega armadnega zbora general Mo- 
sca, nakar je spregovoril podtaj
nik obrambnega ministrstva posla
nec Angrisani, ki je v imenu voj
ske in ministra za obrambo Andre
ottija pozdravil vojaške oddelke. 
Sledila je svečanost izročitve bojnih 
zastav, ki so jih malo prej iz ob
činske palače prinesli zastavonoše.

Po končani uradni svečanosti na 
Trgu Unitk, so vojaški oddelki pa
radirali pred tribuno, kjer so bili 
zbrani predstavniki oblasti in od
korakali navzgor po Korzu.

Z V soboto, 22. t.m. ob 20.30 bo 
v Ljudskem domu pri Sv. Barbari 
zborovski In solistični koncert oper
nih skladb Verdija, Rossinija, Bel
linija, Cilee. Ponchielllja in Doniz- 
zettija Nastopili bodo člani zbora 
in solisti gledališča «Verdl» v Trstu.

čisti dobiček je namenjen za ob
novitev Ljudskega doma v čam- 
porah.

PRED JUTRIŠNJO OTVORITVIJO

Včeraj so ves dan dovažali 
cvetlice iz raznih držav

400 razstavljavcev iz 40 držav ■ Zastopnik vlade bo 
prerezaI trak - Koncertni program med otvoritvijo

Jutri dopoldne ob 11. uri bo sve
čana otvoritev 11. mednarodne cvet. 
lične razstave, kateri bo prisostvo
val zastopnik vlade in najvišje tr
žaške in deželne oblasti. Letošnje 
razstave v prekrasnem Miramar 
skem parku se udeležuje nad 400 
razstavljalcev iz 40 držav. Ta edi
na italijanska cvetlična razstava, 
ki je vključena v koledar medna 
rodnih specializiranih sejmov in 
ki ima torej najvišji evropski zna
čaj, se je v novem okolju mira- 
marskega parka izredno razboho
tila, saj se je razstavna površina 
od 3000 kv. metrov v pomorski 
postaji povečala kar na 70.000 kva
dratnih metrov okrog romantične
ga bivališča Maksimilijana in Kar- 
lote.

Nova ureditev razstave v mira- 
marskem parku je zahtevala pre- 
maganje vrste problemov in med 
drugim zlasti problem ureditve raz. 
stave rezanih cvetlic .hišnih rož,
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POROČILO ZA MESEC APRIL

Plodno delo pokrajinskega 
laboratorija za higieno

Laboratorij jo opravil d22 analiz, ki so v glavnem dale dobre 
rezultate - Slabo kakovost živil so ugotovili le v redkih primerih
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Z ZAHTEVO PO DOPOLNILNI POGODBI

Lepo uspela stavKa 
v Delavskih zadrugah

V ladjedelnici Felszegi so stavkali varilci - Priprave na 
stavko v Sv. Marku - Stavka uslužbencev krajevnih ustanov
Po dveh dneh dopoldanske stav

ke so se delavci ladjedelnice Fel
szegi včeraj zjutraj vrnili na de
lo. Delo pa so večkrat prekinile 
razne skupine varilcev, katerim 
so oVlvzeli doklado za zdravju 
škodljiva dela. Zvečer so se de
lavci sestali na skupičini ter raz
pravljali o nadaljnji borbi za spo
štovanje pogodbe o dokladah, ki 
jo je vodstvo neupravičeno pre
klicalo.

Včeraj je bil prvi dan stavke 
uslužbencev Delavskih zadrug, ki 
zahtevajo sklenitev dopolnilne de
lovne pogodbe, na kar pa vodstvo 
noče pristati. Včeraj je stavkalo 
95 odstotkov uslužbencev posame
znih prodajaln, skladišč in osred
njih uradov. Stavka se nadaljuje 
še danes.

Sindikata kovinarjev pa se pri
pravljata na stavko delavcev lad
jedelnice Sv. Marka, ki bo v to
rek. Izdala sta proglase na pre
bivalstvo, naj s podpisi poudari
jo zahtevo, da se ohrani ladjedel
nica, ki je tako velike važnosti 
za tržaško gospodarstvo. Podpise 
bodo zbirali na raznih mestnih 
trgih in v večjih podjetjih.

Medtem ko vodstvo ladjedelnice 
tako krivično ravna z delavci, pa 
sporoča po drugi strani, da je do
bilo vrsto naročil, s katerimi si 
je zgotovailo kar pet let dela. Ta
ko je prejelo dve naročili na Du
naju in v Budimpešti, ki se tiče
ta dveh 10.000-tonskih ladij s su
him tovorom, naročilo rti rečno 
ladjo za prevoz 200 potnikov ter 
naročilo potniške ladje za 4000 
ton za križarjenje po morju.

Stavko so napovedali tudi u- 
službenci krajevnih ustanov za 
danes in jutri.

Nerodno se je spotaknila
žrtev nenavadne nesreče je sino

či postala 69-letna gospodinja Gii- 
seppina Cossiancich vd. Gavagnini 
iz Ul. Ariosto 12. ženska je po Tr
gu Volontari Giuliani hitela na po
stajališče tramvaja v Ul, Glulla, 
da bi dosegla tramvaj štev. 6, ki 
je vozil proti središču, ko se je 
nenadoma nerodno spotaknila in 
padla. Pri nerodnem padcu si je 
Cossiancicheva verjetno zlomila 
desni nart ter se ranila po desnem 
kolenu. Ponesrečenko so z rešilnim 
avtom prepeljali v bolnišnico, kjer 
so jo sprejeli na ortopedski odde
lek. Zdraviti se bo morala dva 
tedna.

Tatovi v vili
Pustiti prazno stanovanje, če

prav samo za nekaj ur, je danda
nes zelo tvegano. V našem mestu 
kar mrgoli neznanih tatov, ki ko
maj čakajo, da se jim ponudi pri
lika. Tako priliko so predvčerajš
njim popoldne imeli neznanci, ki

so kradli v vili na Rebri Cedasa- 
mare 7, last 39-letne Stefanie Ma- 
ster por. Massa.

Gospodinja se je okrog 14.30 od
daljila iz stanovanja in se vrnila 
komaj okrog 18.30. Komaj je sto
pila v notranjost, je zagledala ve
lik nered. Tatovi so namreč pri
šli do hiše, kjer so na vrtu našli 
lestvo. Potem jim je bilo zelo 
lahko nasloniti lestvo k oknu 
spalnice, se povzpeti nanjo in s 
silo razbiti oknice. Ko so se tato
vi znašli v notranjosti, so pre- 
vrgli omare in predale ter vse 
stvari razmetali. Pobrali so sa
mo snemalni aparat, pisalni stroj 
in gramofon. V neko vrečo so 
zmetali tudi srebrnino, vendar so 
vrečo potem zapustili.

Ko so opravili delo v spalnici, 
so se neznanci podali v kuhinjo, 
kjer pa niso našli nič takega, kar 
bi jih zanimalo. Da ne bi odšli 
praznih rok, so si ocvrli nekaj 
jajc, ki so jih našli v hladilniku 
ter pojedli tudi nekaj sadja.

Zlikovci so potem zapustili sta
novanje in se oddaljili. Masterje- 
va je tatvino prijavila na komi
sariatu v Barkovljah. Sama ni 
znala ugotoviti kakšno ilkodo so 
ji tatovi prizadejali, ta pa je kri
ta z zavarovanjem.

Avtomobilist podrl deklico
Na vogalu Ul. Settefontane in 

Drevoreda D’Annunzio, se je včeraj 
okrog poldne pripetila prometna 
nesreča. Ob tisti uri je proti Se
nenemu trgu 45-letni Redento Po- 
sar iz Ul. Montedoro 11 v Zavljah, 
vozil avto fiat 600 TS 26315. Ko je 
privozil na omenjen vogal, je podrl 
6-letno Patrizio Florean iz Drevo
reda D’Annunzio 10, ki je v teku, 
na zebrastem prehodu prečkala 
cesto.

Posar je ponesrečeni deklici ta
koj priskočil na pomoč, ji poma
gal v svoj avto ter jo nemudoma 
odpeljal v bolnišnico. Deklico so 
sprejeli na nevrokirurški oddelek, 
kjer se bo morala zdraviti 12 dni 
zaradi udarcev po čelu, obrazu, 
desnem stegnu in kolenu. Pri pad
cu si je Floreanova izbila tudi zgor
nje sekalce.

Zadela ga je srčna kap
V včerajšnjih jutranjih urah se 

je 57-letni Arturo Svaghel iz Ul. 
Sara Davis 7 nenadoma počutil sla
bo. Sorodniki so nemudoma pokli
cali rešilni avto RK, toda ko so 
prihiteli bolničarji, za nesrečni
ka ni bilo več pomoči, zadela ga 
je srčna kap. Dežurni zdravnik RK 
je opravil samo pregled in o za
devi obvestil agente letečega oddel
ka, ki so nekaj ur pozneje izdali 
dovoljenje za prenos trupla v mrt
vašnico glavne bolnišnice.

Pokrajinski laboratorij za higie
no jn profilakso je bil tudi v a- 
prilu zelo delaven. Opravil je kar 
522 analiz. Od teh 264 kemične in 
18 mikroskopskih. Poleg drugega 
je opravil analizo vode iz »tivan- 
saega vodovoda ter analizo voue 
iz novih napeljav v ulicah Krre- 
ra, Giuliani, Del Vento, Scaiina- 
ta, Revoltelia in tscomparini ter 
še drugod v raznin mestnih pre
delih in okolici. Se posebno paz- 
njo so dajali pregledom vode v 
občinskem bazenu, da je bila ved
no higienična.

Nadzorstvo nad mlekom je da
lo še posebno ugodne rezultate, 
kajti vsi pregledani vzorci so bi
li neoporečni. Prav tako niso ugo
tovili 'nobene pomanjkljivosti pri 
dietetskih izdelkih, mlečni moki, 
siru in drugih mlečnih izdelkih. 
Neki vzorec kruha pa ni ustrezal

Vidma. Orisala mu je potrebe na se bo moral na ortopedskem od
tem področju. Pri odborniku za 
delo je bil včeraj sestanek, na 
katerem so razpravljali o polo
žaju v tovarni «Cotonificio Vene- 
zianon v Pordenonu zaradi ukinit
ve tretje delovne izmene v tkal
skem oddelku, Na sestanku so raz
pravljali o možnosti, da bi zapo
slili suspendirane delavce v dru
gih tovarnah istega podjetja. Last
niki podjetja so izjavili, da ne 
bodo sprejeli na delo v svoje to
varne novih delavcev, dokler ne 
bodo ponovno zaposlili vseh suspen
diranih.

Obvestilo kmetom
Pokrajinsko kmetijsko nadzor-

------ ništvo obvešča kmete, da ima na
predpisom in kršitev so prijavili osnovi zakona o zelenem načrtu
pokrajinski zdravstveni oblasti. 
Nobene negativne ugotovitve ni 
bilo za moko, za testenine i.n za 
slaščice. Pri pregledu industrij
skega sladoleda so ugotovili, da 
je vseboval sicer dovoljeno umet
no barvo, da pa ni bila najavlje
na, kot določajo predpisi. Pregle
di mesa in raznih salam in klo
bas so tudi dali dobre rezultate. 
Tudi pri pregledih olja, surovega 
masla hj masti so ugotovili, da 
so bili vsi ti proizvodi zdiravi in 
pristni. V dveh primerih so ugo
tovili, da je papir, v katerega so 
bili zaviti izdelki, tehtal preveč. 
Tudi glede konserviranih rib in 
zelenjave ni bilo kaj pripomniti. 
Pri nadzorstvu nad vinom in žga
nimi pijačami so ugotovili, da dva 
vzorca belega in črnega vina ni
sta bila v skladu s higienskimi 
predpisi. Poleg tega so ugotovili 
tudi slabo kakovost enega vzor
ca ferneta.

Laboratorij je pregledal tudi u- 
vožena živila na zahtevo carine. 
Prav tako je analiziral na zahte
vo zasebnikov vzorce mleka, su
rovega masla, začimb, vina in te
stenin. s sodelovanjem tržaškega 
higienskega urada so mestni 
zdravstveni redarji v vseh obči
nah področja opravili 396 inšpek
cij in prevzeli 42 vzorcev. Na u- 
kaz pokrajinskega živinozdravni- 
ka so zaplenili 1107 škatel gnjati 
in 468 Škatel mesa v skupini teži 
6005 kilogramov.

in na osnovi raznih drugih de
narnih nakazil ministrstva za 
kmetijstvo na razpolago denar za 
brezplačno razdelitev, do izčrpa
nja sklada, sredstva za uničeva
nje mrčesa in drugih škodljivcev 
v okviru vsedržavne akcije proti 
mrčesu, ki napada sončnice, buči- 
ce, krompir in paradižnike.

Zato nadzorništvo poziva priza
dete kmete, naj se javijo v nje- 
govih prostorih v Ul. Ghega 6. 
Razdeljevanje se bo začelo v po
nedeljek.

Seznami davkoplačevalcev
Občinska uprava sporoča, da 

bodo od 23. t.m. dalje v občinski 
palači v Ulici Malcanton 3. nad. 
na vpogled seznami davkoplače
valcev, ki jih je občinska uprava 
uradno sestavila na osnovi pri
jav, ki so jih davkoplačevalci o- 
sebno predložili občini do 20. sep
tembra lani.

Sestanki na deželi
Danes je deželni odbornik za so

cialno skrbstvo Bruno Giust sprejel 
gospo Brollo-Sellan, podpredsedni
co pokrajinske federacije ONMI iz
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Nesreča delavca v ladjedelnici
V ladjedelnici «Giuliano» na po

molu Fratelli Bandiera, se je vče
raj popoldne ponesrečil 22-letni ce- 
var Bruno Devetta iz Tržiča, Ul. 
Romano 12, ki je uslužben pri pod
jetju SIMM iz Tržiča. Ko Je Devet
ta stiskal cev, se je ta nenadoma 
zlomila, da je delavec izgubil rav
notežje in padel. Pri nesreči se je 
Devetta pobil po desnem komolcu 
in si verjetno zlomil desni gle
ženj. V bolnišnici, kamor so ga 
prepeljali z delodajalčevim avtom

delku zdraviti od 15 do 40 dni.

Pijan mož jo je pretepel
Včeraj okrog podne so s poli

cijskim avtom komisariata Stare 
mitnice prepeljali v bolnišnico 21- 
letno Adriano Giudi por. Zucca, 
ki stanuje pri družini Vecchio v 
yl. della Guardia 11 ter jo pri
držali na nevrokirurškem oddel
ku s prognozo okrevanja v 20 
dneh zaradi udarcev in ran po 
sencih ter verjetnega zloma ko
sti na desnem sencu. Guidijeva, 
ki je imela tudi rane po nogah 
m rokah, je povedala, da se je 
že zgodaj zjutraj .sporekla, s 23- 
letnim možem Ginom, ki je po
novno prišel domov., pijan, Pre
rekanje v družini Zucca se ' po
navlja zelo pogosto, včeraj zju
traj pa je Zucca v napadu pija 
ne jeze napadel ženo ter jo za
čel pretepati in tolči po glavi z 
lesenim kladivom, ki služi za tol
čenje mesa.

Agenti so ves dan iskali napa
dalnega moža, vendar ga niso 
mogli izslediti, da bi ga aretirali.

orhidej in podobnih v zaprtih pro 
štorih, ker bi sicer hitro propadlo. 
Zaradi pomanjkanja večjih zaprtih 
površin so morali urediti eno vrsto 
manjših montažnih zgradb, ki pa 
imajo to prednost, da bodo dale 
celotnemu razstavišču prijeten zu
nanji izgled. Prav včeraj so te 
zgradbe dokončali in v njih že ure
jujejo cvetlice.

Otvoritvena svečanost bo na pro
storu, ki ga obkrožajo platane. 
Predstavniki oblasti in povabljen
ci se bodo ob II. uri zbrali ob 
glavnem vhodu med obema pre
doroma na državni cesti, kjer bo 
zastopnik vlade prerezal trak, nato 
pa se bodo vsi podali skozi dre
vored platan do razsežnega prosto
ra, ki je že urejen in kjer je tudi 
že postavljena velika tribuna z 
okrog 400 sedeži. Na tej tribuni 
bo že čakal zbran tržaški komor
ni orkester pod vodstvom dirigen
ta Fabia Vidalija, ki bo najprej 
zaigral Griegovo «Elegično suito«, 
v odmoru pa se bodo zvrstili otvo
ritveni nagovori med katerimi naj
prej govor pokrajinskega predsed
nika dr. Savone, ki je tudi pred
sednik razstave, nato župana in 
končno ravnatelja razstave prof. 
Nattija. Sledil bo Vivaldijev kon
cert «Spomlad», nato pa si bodo 
predstavniki oblasti ogledali raz
stavo. Včeraj so neprestano pri
hajali kamioni iz vseh krajev Ita
lije, prav tako pa tudi iz banske, 
Španije, Portugalske, Švice in Iz
raela.

Vodstvo razstave je moralo tu
di poskrbeti za obsežne parkirne 
prostore v bližini Miramara. To 
vprašanje je bilo rešeno s sodelo
vanjem prometne policije. Da ne 
bi bil oviran promet po državni 
cesti so med drugim določili, da 
na državni cesti avtomobili ne bo
do mogli parkirati in da se bodo 
lahko zaustavljali le toliko, da bo
do lahko povabljenci izstopili v 
bližini glavnega vhoda. Parkirni 
prostori bodo urejeni delno v Gr- 
ljanu, delno pa vzdolž obmorske 
ceste, ki vodi od odcepa proti mi- 
ramarskemu gradu.

Natečaj za dijake 
srednjih šol

Julijska skupina kronistov je v 
sodelovanju,,j? ustanovo za cvetlič
no razstavo razpisala natečaj za
nagrade dijakom, prednjih šol ob 
cvetlični razstSVi'’ti Miramaru. Na
tečaj se imenuje «Zlato peresce«. 
Zanj bodo morali dijaki spisati 
kratko poročilo o obisku na raz
stavi, ki bo moralo vsebovati nje
ne najbolj vidne značilnosti. Ta po
ročila oziroma člančiče bo treba 
poslati do 1. junija, opremljene z 
vsemi osebnimi podatki pisca ter 
z navedbo razreda in šole novi-
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN
v

Štiri motorje je ukradel 
da bi se odpeljal v Francijo
Imel pa je smolo, ker so bili motorji pokvarjeni ali pa 
brez bencina. Mila obsodba zaradi delne slaboumnosti

narskemu krožku na Korzu Italia 
12. Na ovoje je treba tudi naphati 
geslo ((Natečaj zlato peresce«.

Ukinjeni obiski 
v umobolnici

Zaradi stavke uslužbencev jav 
nih ustanov bodo danes obiski v 
bolnišnici pri Sv. Ivanu ukinjeni. 
Pokrajinska uprava je skupno z 
ravnateljem umobolnice poskrbela, 
da bo nujna oskrba bolnikov redno 
delovala.

Pred kazenskim sodiščem (pred
sednik Boschim, tožilec Tavella, 
zapisnikar De Paoli, obramba R. 
GhezziJ se je moral zagovarjati 
20-letni jugoslovanski državljan Jo
žef Janc (baje doma iz Celja, a

bolnišnico in potem v psihiatrsko 
bolnišnico.

Na procesu je Javni tožilec za
hteval, naj ga sodniki obsodijo na 
3 leta in 2 meseca zapora ter 150

roj en v Nemčiji) .kije bil ob&n“ MJe ta 41 mesece pripora

SEJA DEZELNUI KOMISIJ

Razprava o zakonskih 
osnutkih za zaščito lova

Danes bodo razpravljali o osnutku svetovalcev 
KPI za dopolnitev zdravstvene oskrbe kmetov

Včeraj je druga stalna deželna 
komisija za kmetijstvo, gozdarst
vo in gorsko gospodarstvo pod pred
sedstvom svetovalca prof. Ribezzl- 
ja začela razpravljati o dveh za
konskih predlogih demokristjan- 
skih in misovsklh svetovalcev gle
de rezerviranih lovišč, in sicer gle
de na njihovo razširitev na vso 
pokrajino ter na pordenonsko o- 
krožje.

Poročevalec svetovalec De Bia- 
sio je poudaril, da je prvi namen 
zakona izenačiti lovske predpise za 
vse področje dežele, ker je sedaj 
40 odstotkov videmske pokrajine 
in 56 odstotkov pordenonskega o- 
krožja izključenih iz tako imeno
vanega «alpskega področja«, ker 
lahko na teh zemljiščih lovijo div
jačino vsi tisti, ki imajo predpisa
no licenco, pa naj živijo v pokra
jini ali izven nje. Pri tem ni no
bene omejitve glede odstrela div
jačine. To povzroča velike razlike 
med raznimi področji in s tem tu
di uničevanja divjačine. Na osnovi 
zakonskih predpisov o zaščiti div
jačine in o lovu iz leta 1939 pa je 
področje Alp področje zase, ker 
živi na njem divjačina, ki jo Je 
treba še posebno zaščititi. Na ta 
način Je tu položaj boljši. Poleg 
tega pa tudi posamezne občine do

ločijo rezervirana lovišča. Namen 
deželnega zakona Je, okrepiti šte
vilo divjačine, in določiti disciplin
ske predpise za lov nanjo.

V skoraj vseh evropskih državah, 
čeprav so v njih različne politične 
vladavine, so rezervirana lovišča in 
ni možnosti prostega lova. Takšna 
uredba velja tudi v Jugoslaviji in 
Avstriji, ki neposredno mejita na 
naše področje. Zato pa je tudi tam 
več divjačine. Vsi krajevni lovci 
se zavzemajo za zaščitena lovišča

Odbornik za kmetijstvo, gozdar
stvo in gorsko gospodarstvo odv. 
Comelli, ki je bil navzoč na seji, 
je rekel, da se deželna uprava v 
bistvu strinja z zakonskim predlo
gom. čeprav meni, da bi bilo prav, 
da bi splošno ureditev vprašanja 
lova v deželi odložili za nekoliko 
časa, da dokončajo njegovo prouče
vanje.

Danes ob 9.30 se sestane tretja 
stalna komisija za javno šolstvo, 
delo, socialno skrbstvo in zdravst
vo, ki bo proučila zakonski predlog 
komunističnih svetovalcev Moschio- 
nija, Coghetta, De Caneve, Jarca 
in Slškoviča, ki določa dopolnilne 
norme za splošno zdravstveno oskr
bo In oskrbo z zdravili v prid kme
tom v deželi Furlanija — Julijska 
krajina.

da je v enem samem večeru ukra
del štiri motorje.

Jančeva dogodivščina Je komična 
zaradi vrste razlogov. Predvsem 
obtoženec ni prisostvoval obravna
vi, ker je 11. marca letos zbežal Iz 
psihlatrske bolnišnice pri Sv. Iva
nu, kjer so ga zdravili štiri mesece 
zaradi hudih duševnih motenj. Od 
tedaj ni bilo za njim ne duha ne 
sluha.

Janc je pribežal v Trst 1. novem 
bra lani. še istega večera je zbežal 
iz taborišča pri Sv. Soboti (preluk
njal je steno in izginil kot kafra) 
ter takoj sklenil, da se polasti ka
kega motorja in odpotuje proti 
Franciji. Blizu hotela ((Excelsior:> 
je ukradel prvi motor znamke ((Mo
tom«, ki je last Maria Marcuttija 
s Furlanske ceste 135. Kmalu pa 
je začel motor kašljati, ker mu Je 
zmanjkalo goriva. Janc ni izgubil 
poguma, šel je naprej ter ukradel 
motor znamke «MV», ki je last 
Renata Brandolina iz Ul. Stella 2 
Imel pa Je spet smolo, kajti mo
tor je bil pokvarjen, čeprav je bil 
tank poln goriva. Tudi ta nesreča 
ni pomirjevalno vplivala na Janca, 
šel je naprej ter naletel na motor 
znamke «Benelli» ki je last Giulia- 
na Beacca iz Ul. Androna Roma- 
gna 2. Smola pa se ga je še vedno 
držala: motor je delal brezhibno, 
toda v tanku je bilo le par kapljic 
goriva. Mladenič še ni odnehal. Za
čel je porivati motor «Benelli» ter 
ga pripeljal v Ul. Tartini, kjer je 
bil malo prej zapustil motor «MV». 
Ker se je moral oddaljiti za ne
kaj časa, je oba motorja zvezal z 
žico, ker se je bal, da bi mu kdo 
ne odpeljal «Benellija».

Ko se je vrnli je opazil pri 
motorjih dva mladeniča: bila
sta prav Brandolln in Furlan. «Kaj 
delata tu — ju je nahruli! Janc — 
ta motor je moj«. «Ne ta je moj« 
— je odvrnil Brandolln lastnik 
motorja MV. «No potem pa je moj 
drugi motor« — je odbrusil Janc. 
«Toda počakajte, takoj grem pokli
cat policiste«. Odšel je in ni se 
vrnil. Brandollnu In Furlanu se 
je zdela vsa zadeva zelo čudna 
ter sta ga začela iskati po okolici. 
Zasačila sta ga v neki gostilni in 
poklicala policiste.

Janca so potem obtožili tatvine 
tudi nekega drugega motorja in 
upravljanja motornih vozil brez 
šoferske Izkaznice Prepeljali so ga 
najprej na policijsko postajo, kjer 
mu je postalo slabo. Z vso nagli
co so ga nato odpeljali v splošno

ter 11.000 lir denarne kazni. Sodni
ki pa so upoštevali zahtevo obram
be, da se Jancu prizna samo delna 
zmožnost pravilnega presojanja in 
hotenja ter so ga obsodili na 1 leto 
in 5 mesecev zapora, 45.000 lir glo
be, 1 mesec in 11.000 lir denarne 
kazni. Zahtevo obrambe so spre
jeli na podlagi zdravniškega spri
čevala, ki trdi. da Janc boleha na 
psihozi manije in malodušja.

Lambretist jo je podrl
V Ul. Teatro Romano v bližini 

stavbe -štev. 9/2, se je včeraj okrog 
poldne dogodila prometna nesreča, 
katere žrtev je postala 68-letna 
Giuseppina Vidulich por. Pavini iz 
Ul. T. Luciani. Ko je Vidulicheva 
prečkala cesto, jo je z lambreto TS 
35578 podrl 23-letni Adriano Žago, 
ki je vozil proti Ul. Cavana. Pri 
nesreči se je Vidulicheva pobila in 
ranila po čelu, desni ličnici, desni 
nogi ter izgubila spomin. Ponesre
čenko so z rešilnim avtom prepe
ljali v bolnišnico, kjer se bo na 
nevrokirurškem oddelku morala 
zdraviti 20 dni.

Z motorja se je prevrnil
Ko se je predvčerajšnjim zvečer 

okrog 23. ure, 29-letni Anton Ma
rušič s Cola 46 na motornem ko
lesu vračal proti domu po cesti 
med Opčinami in Repentabrom in 
privozil v bližino železniškega nad
voza, je nenadoma ob kamnu od
skočilo prednje kolo pri motorju, 
da je Marušič izgubil ravnotežje in 
se. prevrnil. Pri padcu se je pobil 
po glavi ter se ranil po vratu, obra
zu in lasišču. Ponesrečenca so z 
lešilnim avtom odpeljali v bolniš
nico, kjer se bo moral na nevro
kirurškem oddelku zdraviti 10 dni.

Pri izstopu iz avtobusa 
je padla

Ko je včeraj okrog 11. ure 62- 
letna gospodinja Valentina Stovar 
por. Zafred iz Ul. Santa Rita l,j 
na postajališču na Trgu Vittorii 
Veneto izstopila iz avtobusa progi 
štev. 30, se je nerodno spotaknil 
in padla. Stovarjevo so z rešilnir 
avtom prepeljali v bolnišnico, kje 
so jo pridržali na ortopedskem of 
delku. Zdraviti se bo morala dva 
tedna, ker si je pri padcu verjetno 
zlomila levi gleženj.

Z V Miljah so se sestali odgovor
ni člani tiskovnih in propagandnih 
sekcij sektorskih organizacij KPI 
ter razprodajalcl Unitš. in drugega 
komunističnega tiska. Na sestanku 
so sporočili ustanovitev združenja 
((Prijateljev Unitš« in podvzeli u- 
krepe za ojačanje razširjevalne 
službe. Tako bodo odseki za tisk in 
propagando postopno prevzeli vod
stvo vse propagandne dejavnosti 
in skupno z združenjem ((Prijate
ljev Unitš« razvili dejavnost za 
podvojitev razširjenosti Unitš in 
revialnega tiska v miljski sekciji.

Dvigalo je padlo 
delavec se je ranil

Sinoči so v bolnišnico prepelja
li 28-letnega delavca Guida Sar- 
na iz Ul. Rittmayer 9 ter ga 
sprejeli na ortopedski oddelek, 
kjer se bo moral zdraviti od 10 
do 15 dni zaradi udarcev po no
gah in levi roki. Sarno je usluž
ben v skladišču Kmetijske za
druge v Ul. Milano 25 in je vče- 
raj stopil v dvigalo za dviganje 
tovorov, da bi se dvignil v prvo 
nadstropje, kjer je hotel počisti
ti skladišče. Nenadoma pa je na
stala okvara in dvigalo je padlo 
v jamo z višine dveh metrov. Ker 
je Sarno bil v dvigalu se je pri 
padcu ponesrečil. Delovni tovari
ši so z bližnje postaje poklicali 
rešilni avto RK, s katerim so po
nesrečenca odpeljali v bolnišnico.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo Ivan Cankar. V

torek 25. t.m. ob 20.45 bo mladinska 
dramska skupina uprizorila veselo- 
'igrn v dveh dejanjih,-.Josipa Fišerja 
»Striček prihaja« Prireditev bo v 
drpštvenf flvpj-ani v uj. M(/ntecchj 6.

Prosvetno društvo Andrej Cok z
Opčin priredi 2. junija 1965 enodnev
ni izlet v Velenje. Vpisovanje pri 
Draščkovlh.

« • *

Prosvetno društvo v Skednju or
ganizira v nedeljo 30. maja t.l. izlet 
v Škofjo Loko in Ljubljano. Vpiso
vanje vsak dan, razen v sobotah in 
nedeljah, od 20.30 do 22. ure na 
sedežu društva, Ul. dl Servola 124-1. 

• • •
Prosvetno društvo Ivan Cankar ob

vešča' izletnike, ki so se prijavili za 
Izlet na Vrhniko, da bo odhod v ne. 
deljo 23. t.m, ob 6.45 izpred veže v 
Ul. Montecchi 6. Zamudnikov ne bo
mo čakali.

Včeraj-danes
ROJSTVA. SMRTI IN POROKE
Dne 20. maja 1965 se je v Trstu ro

dilo 14 otrok, umrlo pa je 9 oseb.
UMRLI SO: 66.1etna Olga Monti 

vd Coretti, 56-1 e trii Adolfo Člani, 82- 
letha Maria Znidersich, 79-letna Ma
ria Smerdu vd. BMianl, 76-letna A- 
malia Devertls. 55-letni Ettore Picci- 
nini. 79-letni Ettore Vardabasso, 87- 
letni Gnovanni Russ, 68-letni Carlo 
Tedeschl.

Slovensko gledališče v Trstu
Predstave v Kulturnem domu

• PARTIZANSKI 
VEČER

(Ob 20-letnici zmage)
Vezalni tekst in priredba:

BRUNO HARTMAN 
Režija: BRANKO GOMBAČ
Scena In kostumi:

AVGUST LAVRENČIČ
Z ansamblom SG nastopata 
moški pevski zbor Prosek-Kon- 
tovel pod vodstvom IGNACIJA 
OTE in harmonikar OSKAR 

KJUDER
Vezni tekst: Jožko Lukeš;
recitatorji: Edvard Martinuz- 
zi, Alojz Milič, Danilo Turk, 
Miranda Caharija. Rado Na- 
krst, Stane Raztresen, Leli Na- 
krstova, Silvij Kobal. 
Enodejanko <-MATI» izvajajo: 
Zlata Rodoškova, Miranda Ca
harija, Adrijan Rustja, Silvij 
Kobal in Dušan Jazbec. 
PONOVITVE:
d a n e s, 21. maja ob 21. uri 

(abonma red A in B) 
v soboto, 22. maja ob 21. uri
Ker gledališče nima nobene 
nedelje proste, prosimo popol
danske abonente, da si ogleda
jo katerokoli navedeno pred
stavo ((Partizanskega večera«.

V nedeljo, 23.t.m. ob 17. url

TRNULJČICA
(abonma, I. in II. popoldanski) 
Zadnjič v Trstu

ZNIŽANE CENE

Prodaja vstopnic vsak dan v 
Kulturnem domu od 11. do 14. 
ure ter eno uro pred pričet
kom predstav.

V ponedeljek, 24. t.m. ob 20.30 
v prosvetnem domu Albert 
Sirk v Križu;
v torek, 25. maja ob 20.30 v 
prosvetnem domu na Opčinah

PARTIZANSKI VEČER
(Ob 20-letnici zmage)

GLASBENA MATICA
Pdružnica glasbene šole 

v Nabrežini
priredi v nedeljo, 23. maja 
1965 ob 17. uri v dvorani Pd 
«Igo Gruden«

nastop gojencev
s sodelovanjem mladinskega 
pevskega zbora ((Kraški slav
ček«. Spremlja Instrumental
ni kvintet.

Vljudno vabljeni

Gledališča

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(17. 5 — 23. 5.)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Ai Gale 
no ul. S. Ci 11 ino 36; Alla Madon 
na del Mare, Largo Plave 2; San 
t’Anna, Erta di S. Anna 10; Davan 
zo, Ul. Berntni 4; Godina A11TGEA 
Ul. Ginnastica 6; Al Lloyd, Ul. Oro 
logio 6; Sponza, Ul Montorsino 9.

Služba od 13 do 16. ure
Davanzo, Ul. Bernln-i 4; Godina 

AUTGEA, Ul. Ginnastica 6; Al 
Lloyd, Ul. Oro-logio 6; Sponza. Ul. 
Montorsino 9.

NOČNA SLUŽBA LEKAHN
Biasoletto, Ul. Roma 16; Al Gale- 

no. Ul. S. C litino 36; Alla Madon- 
na del Mare, Largo Plave 2; San- 
t’Anna, Erta di S. AnnalO.

PRISPEVAJTE ZA 
0IJASKO MATICO I

MLADINSKI DELAVSKI 
KROŽEK - Trst

bo priredil v nedeljo, 6. 
junija, izlet v

VELENJE

VERDI
Pri blagajni gledališča Verdi se 

nadaljuje prodaja prostih vstopnic 
za 9. koncert spomladanske simfo
nične sezone, ki bo danes ob 21. 
uri Orkester gledališča Verdi bo 
vodil dirigent Herbert Albert s so
delovanjem pianistke Enrice Caval- 
lo. Program je v celoti posvečen 
skladbam Ludvviga Van Beethovna 
in obsega uverturo jz Egmonda, Kon
cert št. 4 za klavir in orkester op. 
58 ter Sedmo simfonijo.

Nazlonale 16.00 «Scappamento aper- 
to», Jean Paul Belmondo. Prepo- 
vedanj mladim pod 14. letom.

Arcobaleno 16,00 «11 sole scotta a 
Cipro« Eastmancolor. Dirk Bogar- 
de, Susan Strasberg.

Ezcelsior 16.00 «Agente 007 dalla Rus- 
sla con amore« Sean Connery.

Fenice 16.00 «1 giovanl leoni«, Mar- 
lon Brando, Montgomery Clift, D. 
Martin.

Grattacielo 16.00 «Quando l’amore se 
n'e andato«. Bette Davis. Prepove
dano mladini pod 18. letom.

Alabarda 16.30 «1 caldi amorl« Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Fllodrammatlco 16.30 »Plombo roven- 
te» Burt Lancaster. Prepovedano 
mladini pod 16. letom.

Aurora 16.00 «Angelica alla corte del 
re» Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Crlstallo 16,30 «Minesota CIay« Tech- 
nicolor. Cameron Mltchel.

Garibaldi 16.30 «Le citta proibite« 
Technicolor. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Capltol 16.30 «Toto sexy» Technico
lor Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Impero 16.00 «11 Gran lupo chlama«.
Vittorio Veneto 16.30 «11 re delle 

corse«, Jean Gabin.
Moderno 21.15 Marisa Del Frate, Gl- 

no Bramierl in Raffaele Pišu v 
reviji (dtalianl si nasce«. Cene: 
parter 3500 in 2500, galerija 1000.

Astra 16.00 «Frenesia d'estate».
Astorla 16.30 «L’esperimento del dot- 

tor Zagros«, Technicolor. Prepove
dano mladini pod 18. letom,

Abbazia 16.00 «11 mistero deiridolo 
nero« W. Franklin.

Ideale 1600 «11 magnifico cornuto«, 
Ugo Tognazzi Prepovedano mladi
ni pod 14. letom.

Skedenj 17.00 «55 giornl a Pechino* 
Charlton Heston, Ava Gardmer, Da
vid Nlven.

POTOVALNI URAD «AURORA»
TRST, Ul. Cicerone 4, tel. 29243 

PRIREDI OB NOGOMETNI TEKMI

MADŽARSKA-ITALIJA
IZLET V BUDIMPEŠTO Z OSEBNIMI AVTOMOBILI 

in sicer od 26. do 29. junija 1965.
Sprejemamo tudi prijave za ENODNEVNI IZLET Z LETALOM, 

in sicer dne 27. junija.
VPISOVANJE SE ZAKLJUČI NEPREKLICNO 22. MAJA!
Vse informacije dobite pri potovalnem uradu Aurora, Zaradi 
omejenega števila mest, prosimo, da pohitite z vpisovanjem.
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PISMO 773 AMERIŠKIH VSEUČILIŠČNIH PROFESORJEV D. RUSKU

Ameriški znanstveniki zahtevajo 
da vlada spremeni svojo politiko

«Zelo očitno je, zakaj se državni sekretar jezi» - «Svetovna javnost ne podpi
ra ameriških operacij v Vietnamu* - «Prenehati moramo s svojimi napadi...»

V nekaterih ameriških časopi
sih je izšel plačani oglas, v ka
terem 773 ameriških znanstveni
kov in univerzitetnih profesorjev 
odgovarja ameriškemu tajniku za 
zunanje zadeve Deanu Rusku na 
njegovo obtožbo o njihovi na- 
samo to, da naj bo ljudstvu Juž-

Oglas je bil objavljen pod na
slovom «Odgovor sekretarju Ru
sku o Vietnamu«, Objavljamo ga 
v celoti:

«V svojem govoru pred ameri
škim združenjem za mednarodno 
pravo je državni sekretar Dean 
Rusk 28. aprila napadel vseuči- 
liščne kritike vladne politike, 
češ da govorijo (»nesmiselnosti o 
bistvu borbe« v Vietnamu. Dodal 
je: (»Včasih se čudim lahkoverno
sti izobraženih ljudi in trmaste
mu neupoštevanju dejstev s stra
ni ljudi, ki bi morali pomagati 
naši mladini, da se uči, posebno 
da se uči misliti«. Ta žaljiv na
čin govorjenja dokazuje, da sku
ša državna uprava kritikom za
preti usta.

«To je bilo nadalje potrjeno tu
di s podtikanji drugih govorni
kov iz državne uprave glede lo
jalnosti jeh kritikov. No, prav v 
tem kritičnem trenutku ima vse- 
učiliščni svet pravico, pa tudi 
dolžnost, da pokaže na usodnost 
in nedoslednost naše vojaške in 
diplomatske akcije.

«Zelo očitno je, zakaj se držav
ni sekretar jezi. To nima nobene 
zveze z ((lahkovernostjo« vseuči- 
liščnih ljudi. On se jezi zaradi 
tega, ker so dejstva in nadaljnja 
razglabljanja, prikazana s strani 
kritikov, v nasprotju z uradnimi 
izjavami. Niso vseučiliščni profe
sorji, pač Pa so šefi državne pra
ve tisti, ki so pokazali ((trmasto 
omalovaževanje dejstev«.

«25. marca na primer je pred
sednik John son rekel: «Ne za
htevamo drugega kot vrnitev k 
bistveni vsebini sporazuma iz le
ta 1954. — zanesljivega sporazu
ma, ki bi zajamčil neodvisnost in 
varnost vse jugovzhodne Azije.« 
Toda dejstvo je, da ženevski spo
razum ni predvideval razkosanje 
Vietnama na dve državi. Nasprot
no, sporazum je govoril o dveh 
delih Vietnama kot o ((področjih 
za pregrupiranje« in da je ((vo
jaška demarkacijska, čm le za
časna ter da se ne sme v nobe- 
nem smislu tolmačiti kot politič
na ali teritorialna meja.« Nada
lje je rečeno, da «... splošne vo
litve je treba izvesti v juliju 1956 
pod nadzorstvom mednarodne ko
misije...« Takšnih volitev, kate
rih namen bi bila združitev obeh 
delov Vietnama, ni bilo. Sajgon- 
ski režim jih je, ob odobravanju 
ZDA, odklonil. Od tedaj so ZDA 
trmasto vztrajale na tem, da o- 
stane Vietnam razdeljen.

((Predsednik Johnson je 7. apri
la letos ponovno očrtal cilje ame
riške državne uprave. Rekel je: 
«Nocoj Američani in Azijci umi
rajo za svet, v katerem more 
vsak narod izbirati svojo pot 
sprememb«. In je dodal: (»Naš cilj 
je neodvisnost Vietnama in nje
gova varnost pred napadom. Ne 
zahtevamo ničesar zase, pač pa 
samo to, da naj bo ljudstvo Juž
nega Vietnama dovoljeno, da sa
mo upravlja svojo deželo in po 
lastni volji.«

»Dejstvo pa je, da je stopnja 
ameriškega poseganja v notra
nje zadeve Vietnama nezdružlji
va s ciljem samoodločbe, Prepri
čani smo, da je Severni Vietnam 
interveniral z dajanjem pomoči 
Vietkongu. Toda v vsaki etapi 
vojne je bila stopnja ameriškega 
poseganja mnogo večja. Način bo
jevanja kaže, da smo Južni Viet
nam natlačili z vsemi vrstami o- 
rožja, kakršnega tamkajšnje oko
lje dovoljuje. Neprestano dovaža
mo z letali nove čete in novo o- 
premo. Odmetavamo napalm- 
bombe na civilno prebivalstvo, 
ki je pomešano z gverilci. Poži
gamo in uničujemo posejana po
lja in gozdove. Lotili smo se stru
penih plinov. Takšno poseganje 
v notranje zadeve prav gotovo ne 
nudi ljudstvu nobene možnosti 
izbire. Takšno poseganje jemlje 
ljudem vsakršno možnost izbire.

«Ce se ameriške akcije v Viet
namu morejo braniti, potem bi 
poskusi uprave, da jih brani, mo
rali biti v skladu z dejstvi. Vara
nje samega sebe glede ameriške
ga poseganja v notranje zadeve 
Vietnama pa more predstavljati 
še večjo nevarnost, kot ga pred
stavlja nepristranski protest in 
revolt. Edino če razumemo dvo- 
smiselnost položaja, moremo naj
ti skladje med najglobljimi občut
ki ameriške zavesti in skupne za
vesti vsega človeštva, . .

«Državna uprava je morda izsi
lila diskretni molk ali prisilni

lifike sta na široko znani doma, 
kot tudi v tujini.

((Položaj v Južnem Vietnamu 
postavlja resna moralna vpraša
nja in ne diplomatska ali taktič
na vprašanja. Naša dežela ima 
v rokah velikansko moč. Dovoli
ti, da naj se ta moč uporabi na 
nesramen in barbarski način, po
meni, spraviti v nevarnost vse 
temelje ameriškega vodstva. Vla
di in našim sodržavljanom sporo
čamo, da smo proti katastrofalni 
politiki neprestanega bombardi
ranja Severnega Vietnama. Na
daljevanje sedanje politike one
mogoča Rusom ln Američanom, 
da bi nadaljevali z razgovori o 
miroljubni koeksistenci in nava
ja vse komunistične dežele, da 
strnejo svoje vrste proti ZDA.

Svetovna javnost ne podpira 
vojaških operacij ZDA v Vietna
mu. Po vsem svetu zapuščajo te 
operacije vedno bolj vtis kam
panje za sebične interese neke 
določene zahodne sile, ne pa vstis, 
da je ta kampanja v interesu pri
zadete azijske države. Indokina je

zaradi dvajsetletne protikoloniali- 
stične, nacionalne in komunistič
ne vojne ošibela. ZDA imajo do
volj močne vojaške sile, da uni
čijo Vietkong. Toda če takoj ne 
pokažemo svoje sposobnosti in hu
manih naporov, da obe sprti 
stranki spravimo za mizo poga
janj, smo v nevarnosti, da izgu
bimo spoštovanje in simpatije tu
di daleč izven meja današnjih 
bojišč.

((Državljani ZDA morajo spre
govoriti o vprašanjih državne po
litike. Obtožbe o lahkovernosti 
ali nelojalnosti nas ne bodo pre
strašile. Zahtevamo, da se držav
na uprava vrne k dejstvom in se 
resno potrudi, da bi se s pogaja
nji dosegel mir. Ponavljanje fra
ze ((pogajanja brez predhodnih 
pogojev« ni več dovoljeno, pose
bej še zaradi tega ne, ker je s 
to frazo vezan pogoj, da uporni
ške sile v državljanski voinj ne 
smejo sesti za mizo pogajanj. Mi
roljubni nameni se dajo vse dru
gače pojasniti. Takoj moramo pre
nehati z ognjem in ponuditi mož

nost, da se pogajamo z vsemi 
glavnimi faktorji v tej vojni, 
vključujoč sem tud; Vietkong. 
Prenehati moramo s svojimi le
talskimi napadi na Severni Viet
nam; izkoristiti moramo dobre u- 
sluge Združenih narodov za do
sego teh ciljev; prepričati mora
mo svet, da ne bomo izkoristili 
jedrskega orožja, da bi zmagali 
ali da bi ((dosegli mir«.«

(Sledi 773 podpisov).
Tako je 773 ameriških vseuči- 

liščnih profesorjev in znanstve
nikov pisalo Deanu Rusku in za 
objavo tega proglasa plačalo 6500 
dolarjev, ki so jih zbrali med se
boj. V spremnem pismu ured
ništvom so dodali, da so potreb
na še nadaljnja sredstva za krit
je stroškov tega in še drugih 
oglasov. Iz tega izhaja, da v ZDA 
ne mislijo vsi tako, kot mislijo 
ljudje v Beli hiši in v Pentagonu 
in kot mislijo tudi nekatere dru
ge na srečo redke vlade, ki ((brez
pogojno« podpirajo ameriško po
litiko v Aziji in Latinski Ame
riki. «KANJON« GLINŠČICE (Foto M. Magajna)

KAKO JE DRUŽBA »PHILIPS« POSTALA SVETOVNI VELIKAN

Eerhard je imel sreča, da mu podjetja
nihče ni hotel kupiti
Šlo je pred 70 leti za 1000 guldenov - Danes ima družba 
nad 200 tovarn - Skoraj 250.000 zaposlenih, od ka
terih okoli 20.000 samo v raziskovalnih laboratorijih

Mednarodno središče 
za proučevanje raka
ŽENEVA, 20. — Programska 

komisija svetovne zdravstvene or
ganizacije (OMS) Je soglasno 
sprejela sklep, da se ustanovi 
mednarodno raziskovalno sredi
šče za borbo proti raku. Načrt 
je predložilo pet držav-ustanovi- 
teljic, in sicer Italija, Francija, 
Zahodna Nemčija, Velika Brita
nija in ZDA. Mednarodni center 
za raka ima namen finančno pod
pirati in sodelovati z vsemi na
cionalnimi centri, ki se ukvarjajo 
z raziskovanjem te hude bolezni, 
hkrati pa namerava spodbujati 
mednarodno sodelovanje na tem 
področju.

Ta mednarodni center za raka 
bo moral postati nekakšno sred
stvo, preko katerega se bodo vsa 
nacionalna središča za proučeva
nje raka vključevala v skupne na
pore. Preko njega pa bodo mogla 
sodelovati tudi razna druga zain
teresirana znanstvena središča, ki 
bodo dajala ali tudi sprejemala 
pobude za dejavnost na tem pod
ročju v najrazličnejših možnih 
fazah znanstvene dejavnosti s 
področja rakastih obolenj.

Resolucija, ki je bila v zvezi s 
tem sprejeta, poziva bodoče med
narodno središče, naj posveti naj
večjo skrb dvema specifičnima 
problemoma, in sicer proučeva
nju epidemiologije raka in for

miranju raziskovalnih strokovnja
kov. Sestavljale! resolucije so 
mnenja, da bi dirigirana medna
rodna akcija mogla dati veliko 
več rezultatov, kot jih daje ne
usmerjena dejavnost, kajti v tem 
primeru bi se mogli primerjati 
zbrani podatki iz različnih prede
lov sveta, koder so tudi pogoji 
različni in, seveda, tudi resnično 
zdravstveno stanje.

Kitajski radioaktivni 
oblak mimo ZDA

WASHINGTON, 20. — Dr. Le- 
ster Machta, ameriški strokov
njak za meteorologijo, je izjavil, 
da je del radioaktivnih oblakov, 
ki jih je povzročil zadnji kitaj
ski atomski poskus, že šel nad 
Severno Ameriko in Kanado, ne 
da bi bilo prišlo do spoznavnih 
radioaktivnih padavin. Po bese- 
dar dr. Lesterja Machte je radio
aktivni oblak šel čez te predele 
na višini med 11 in 13 tisoč me
trov in je že mimo ZDA in Ka
nade.

Neki glasnik ameriške zdrav
stvene službe pa je h gornjemu 
dodal, da se v ozračju ZDA ni 
zabeležilo doslej niti najmanjše 
povečanje radioaktivnosti.

pristanek s strani nekaterih tu
jih vlad in nekaterih ameriških 
senatorjev, toda nevarnost in f>p' 
doslednost sedanje ameriške po-

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Vaša podjetnost _ bo potegnila za

— Vas bomo izkrcali prvega in nato boste ameriški državljan, 
ki ga je treba zaščititi. {Beograjski tednik «NIN»)

OVEN CM 21.3. do 20.4.) Pazite 
na tiste, ki oi radi živeli brez dela. 
Razčistili boste neko zapleteno za
devščino.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Premisli
te preden sprejmete neko sodelo
vanje. Mladina terja to, kar ji pn-
PaDVOJCKA (od 21.5. do 22.6.) Ne 
delajte si utvar, kajti zaslužek ne 
bo lahek. Za čustvene zadeve bo
dite brez skrbi.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Omejite 
se na običajno delo in vsako špe
kulacijo odklonite. Nekoliko več za
bave vam ne bi škodovalo.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Vaši pred
stojniki bodo proti vašim pobudam, 
V» pa vztrajajte pri njih. Mlajši sle-

HOROSKOP
dijo zgledu starejših.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Vse
stransko zadoščenje v poslovnih za
devah. Vaše okolje bo doživelo ve
like spremembe.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
V sporu med poslovnimi kolegi in 
sodelavci se držite ob strani. Ra
zum naj prevlada nad čustvi.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Močno ste se zapletli v zadevo, ki 
bi je ne smeli načeti. Iščite mir v 
družinskem krogu.

seboj še vaše sodelavce. Ne upošte
vajte onih, ki vam hlinijo prijatelj
stvo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Svojo površnost boste drago pla
čali. V družini majhen, vendar ne
prijeten nesporazum.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Zna
šli se boste v slepi ulici. Odprite 
si novo pot. Nad starimi čustveni
mi zadevami napravite križ.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Vse bo 
šlo prav, če ne bo posegel vmes 
kak predstojnik. V družinskem ne
sporazumu boste igrali vlogo sod
nika.

Leta 1895 je Gerhard Philips 
objavil oglas, da prodaja svojo 
tovarno električnih žarnic. Zanjo 
je zahteval 25.000 guldenov. Toda 
nihče mu ni ponudil več kot 
24.000. Namesto da bi jo prodal, 
je sklenil, obrniti se za pomoč 
k direktorju krajevne banke, svo
jemu mlajšemu bratu Antoinu, 
ki se mu je ponudil, da bi pod
jetje še razširil. In potomci te
ga Gerharda in njegovega brata 
Antoina imajo danes ogromno 
korporacijo, ki nadzira okoli 200 
podjetij v 30 in več državah. Ta 
družba prodaja svoje blago v 56 
deželah in njeni dohodki znašajo 
okoli dve milijardi dolarjev na 
leto. Družba »Philips« je danes po 
svojem obsegu četrta elektronska 
družba na svetu.

Družina Philips ima še danes 
v svojih rokah vajeti vse korpo
racije. Predsednik tega koncerna 
je 59-letni Fritz Philips, ki je ob 
neki priložnosti rekel: «Kupiti
tovarno in opremo, ni težko, to
da organizacijo poslov je treba 
gojiti, kot se goji rastlina.«

Koncem (»Philips« zares raste 
kot nekakšna rastlina, ki se je 
močno razširila in katere kore
nine so prodrle globoko v zem
ljo. Voditelji tega koncerna ne
radi govore o svojih podjetjih in 
o mreži patentnih sporazumov z 
elektronskimi družbami po svetu. 
Toda če nerad govori o nekih 
podrobnostih koncema, Fritz Phi
lips rad veliko pove o svojih na
črtih. In ti so resnično obsežni. 
(»Philips« ima namen, izdelati ce
lo vrsto elektronskih računskih 
strojev, razširiti proizvodnjo na
prav za industrijo in vojsko, raz
širiti dejavnost tudi na področje 
»»vsakdanje elektronike«,

Pred dvema letoma je Philips 
začel močno konkurenčno borbo 
na področju računskih strojev. 
Ali mu bo uspelo prekositi kon
kurente, ki so se začeli s tem 
ukvarjati šestnajst let pred njim? 
Fritz Philips je glede tega jasen: 
»»Edino, česar si ne smemo pri
voščiti, je to, da nas prehitijo.«

On ve, da ima v rokah okoli 
dvesto adutov« — 200 tovarn, 
katerih lastne potrebe po avto
matizaciji morejo dovoliti kon
cernu, da v nekaterih podjetjih 
delajo najmanj 3 do 4 leta samo 
za potrebe družbe same.

Danes proizvodnja artiklov za 
široko potrošnjo predstavlja okoli 
dve tretjini proizvodnje, ki se 
prodaja; proizvodnja vojaškega 
značaja pa komaj — 5 odst. Vod
stvo koncema računa s poveča
njem proizvodnje za opremo in
dustrije in oboroženih sil, raču
na, da bodo leta 1980 ta naročila 
obsegala že dve tretjini njene 
proizvodnje. Hkrati pa se družba 
»»Philips« ne mara odreči proiz
vodnji blaga za široko potrošnjo. 
S tem v zvezi se že sedaj nada
ljujejo priprave za proizvodnjo 
televizije v barvah. Ljudje v vod
stvu holandskega koncerna meni
jo, da bo do leta 1970 tretjina 
televizorjev, ki se prodajo v Ev
ropi, že sprejemnikov za spreje
manje programov v barvah.

Da bi uspešno posloval tudi z 
napravami vojaškega značaja, mo
ra Philips računati z nnacionaliz- 
mom svojih klientom. Ko se je 
n.pr. obrambno ministrstvo ZDA 
zanimalo za Philipsov sistem (»vo
denja ognja«, je holandska druž
ba prodala licenco za ta sistem 
ameriški družbi »»Ford instrument 
Co.» Podružnica Philipsa na An
gleškem priporoča britanskim po

morskim silam svoje radiolokaclj- 
ske indikatorje. Preko svojih po
družnic v Zahodni Nemčiji pa 
je «PhilIpsu» uspelo prodati tudi 
nekaj svojih ladijskih sistemov 
za vodenje strelnega orožja ali 
ognja, kot temu pravijo.

Družba «Philips» prodaja svoje 
izdelke v mnogih deželah. Na za
hodno Evropo odpade 75 odst. 
njene proizvodnje, na preostalo 
zahodno poloblo pa še 15 odst. 
V iskanju novih tržišč se družba 
vedno bolj usmerja proti Afriki, 
Latinski Ameriki in vzhodu. Na
merava zgraditi svoje podjetje v 
Južni Afriki. V zadnjih letih so 
se na zemljevidu pojavile nove 
afriške in azijske države, ki se 
oglašajo po svetu tudi z močni
mi radijskimi postajami. To po
meni, da so to postali potencial
ni klienti za elektronsko indu
strijo (»Philips«, ki bi lahko pla
sirala v teh deželah svoje izdel
ke široke potrošnje, pa tudi več
je osnovne naprave.

In kako se Je družba »»Philips« 
spremenila iz nekdanje tovarne 
v sedanjega velikana? Zakaj vo
ditelji elektronskih družb posta
nejo nervozni, ko slišijo, da se 
družba (»Philips« pripravlja, vreči 
na trg nov izdelek? Na ti dve 
vprašanji se da odgovoriti le te
daj, če vzamemo v poštev edin
stveno strukturo družbe in njeno 
velikansko, neomejeno znanstve
no raziskovalno dejavnost.

«Zdi se mi, da .Philips’ pred
stavlja dejansko svetovno federa
cijo podjetij, katerih dejavnost

se le koordinira, nikoli pa ne 
določa z vrha,« je rekel Fritz 
Philips. Na račun zapletenih fi
nančnih odnosov med holandsko 
centralo in njenimi podjetji, ki 
so posejana po vsem svetu, do
ločeni člani vodstva družbe ima
jo možnost vtakniti svoj nos tu
di v zadeve svojih holandskih 
šefov.

Vsak, pa tudi najnepomemb
nejši člen mreže ((Philips«, ima 
dva obraza: obraz voditelja — 
poslovnega človeka in obraz vo
ditelja — znanstvenika.

Ker pa so vse podružnice tega 
svetovnega podjetja povsem av
tonomne, imajo možnost, da se 
na najprimernejši način prilago
dijo potrebam potrošnikom v vsa
ki deželi. Najbolj tesna vez med 
centralo na Holandskem in po
družnicami po svetu se vrši po 
liniji znanstveno raziskovalnih del.

Od 246.000 ljudi, kolikor jih je 
zaposlenih v vseh podjetjih te 
družbe, jih kar 20.000 dela na 
področju znanstveno-raziskovalnih 
del. Za znanstveno-raziskovalna 
dela gre okoli 6 odst. letnega do
hodka. V glavnem laboratoriju 
koncerna na Holandskem dela 
2200 znanstvenikov, ki posvečajo 
ves svoj čas raziskovanjem, ne 
da bi pri tem štedili z material
nimi sredstvi. Med temi znan
stveniki Je kar 300 doktorjev zna
nosti. Samo v podružnicah «Phi- 
llpsa« v Zahodni Nemčiji, An
gliji in Franciji je zaposlenih na
daljnjih 1600 znanstvenikov.

(Electronics)

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 Šopek slovenskih; 11.45 
Novi pevci; 12.15 Pomenek s po
slušalkami; 13.30 Melodije; 17.00 
Ansambel «The Jets«; 17.20 Pesem 
in ples; 18.00 Ne vse, toda o vsem;
18.15 Umetnost; 18.30 Pianist Pa
vel Šivic; 18.50 Poje Ennio San- 
giusto; 19.00 Sekstet Benny Good
man; 19.15 Italija in južni Slova
ni; 19.30 Pevci, kitare in ritmi;
20.00 šport; 20.35 Gospodarstvo 
in delo; 20.50 Revija avtorjev;
21.00 Koncert operne glasbe; v 
odmoru: Obletnica meseca; 22.10 
Ansambel «The Three Suns«; 22.30 
Jazz; 23.00 Večerne melodije.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.20 D. Cuttin: «1 nostri veci«;
13.45 Alpinske pesmi; 14.00 Spo
min na P. A. Quarantottija Gam- 
blnija; 14.15 Tartinijeve skladbe; 
14.40 Koncert Arte viva.

Tri zelo plodna leta 
♦Slovenskega kluba»

Nad sto različnih prireditev, zna
nih pod imenom <rtorkovi večeri*

Prihodnji mesec potečejo 3 leta, 
odkar je Slovenski klub v Trstu 
začel svojo prosvetno in družab
no dejavnost. Pobudo za ustano
vitev Slovenskega kluba je dala 
potreba po shajališču naših ljudi 
v središču mesta, kjer so sicer o- 
srednji sedeži naših prosvetnih u- 
stanov, k je/ pa ni bilo dejavnega 
središča, ki bi našim ljudem nu
dil primerno prosvetno, kulturno 
in družabno izživljanje. Kako je 
bila občutena ta potreba, je raz
vidno iz uspešnega dela, ki ga 
klub zaznamuje v razmeroma 
kratki dobi obstoja.

V treh letih je Slovenski klub 
priredil kakih 100 različnih pri. 
reditev: poučna predavanja ugled
nih strokovnjakov iz vseh pod
ročij človeškega snovanja, lite
rarni večeri domačih pisateljev 
in pesnikov, literarni večeri knji
ževnikov iz matične države, za
nimive reportaže o potovanjih in 
zanimivi opiši doživetij v tujini, 
bogato ponazorjena z diapozitivi 
in filmi, diskusijski večeri o na
ših sodobnih živih problemih, 
glasbeni in koncertni večeri soli
stov in gojencev Glasbene šole, 
družabni večeri o pustu in Silve
stru, likovne razstave, kolektiv
ne naših likovnih umetnikov in 
posameznikov, razstava karikatu
re, prva tovrstna razstava v okvi
ru naše prosvete, srečanje s pi
satelji, predavanja o aktualnih 
temah iz zdravstva in še drugi 
večeri, ki jih je vnesel Slovenski 
klub v programu lastne dejav
nosti ob strogi kontinuiteti «tor
kovih večerov«, so privabili v 
klub veliko število zvestih go
stov. Skupno število obiskov red
nih «torkovih večerov» gre v ti
soče.

Poleg teh prireditev je klub ob 
pomoči potovalnega urada «Auro- 
ra» v Trstu organiziral uspele iz
lete v Hrvaško Primorje in Senj, 
v Pulj in okoli Istre ter skupaj 
s Primorskim dnevnikom dal po
budo za izlet v Prago in na Du
naj, ki bo prihodnji mesec.

Slovenski klub je raztegnil ini
ciativo svoje dejavnosti preko 
meja v matično državo. Tako je 
priredil uspeli literarni večer 
književnikov iz Ljubljane v Kul
turnem domu in na povabilo 
Društva književnikov Slovenije 
literarni večer tržaških književ
nikov v Ljubljani. Navezal je sti
ke z Matico Hrvatsko na Reki in 
istotam organiziral literarni ve
čer tfžožtyh književnikov. Ob 
podpori Matice Hrvatske je or
ganiziral , likovno razstavo petih 
tržaških slikarjev v Dalmaciji, v 
Dubrovniku, Zadru in na Reki.

Zdi se mi, da je potrebno po
udariti, da so imele nekatere pri
reditve poseben in pomemben 
značaj. To velja za večer naše 
narečne pesnice Marije M ijoto- 
ve ob izidu zbirke njenih pesmi, 
Gradnikov večer ob 80-letnici pes
nikovega življenja, večer pisate
lja Franceta Bevka, več koncer
tov solistov in gojencev Glasbe
ne šole Glasbene Matice, večer, ki 
je bil namenjen spominu 20-letni- 
ce osvobojenja in še nekaj dru
gih izredno uspelih večerov.

Zaradi rednosti in zanimivosti 
klubskih «torkovih večerov» je 
postal Slovenski klub živa po
stavka na področju naše prosvet
ne dejavnosti v Trstu in je zbral 
veliko naših rojakov v krog red
nih obiskovalcev kluba, katerim 
je postal priljubljen kraj prija
teljskega srečanja.

Tudi v bodoče si bo odbor klu
ba prizadeval, da svojo dejavnost 
poveča in da jo usmerja V srni- 
slu poslanstva, ki si ga je zasta
vil in ta je združevanje čim več 
naših rojakov na prosvetnih in 
družabnih prireditvah v vzdušju 
tovarištva in prijateljstva.

R. H.
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Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Pi

san spored; 8.30 Prenos RL; 12.00 
in 12.55 Glasba po željah; 13.40 
Zbor RTV Ljubljana; 14.00 Po
pularne skladbe; 15.00 Melodije;
15.45 Domači ansambli; 16.00 Lah
ka glasba; 16.35 Orkestri; 17.00 
Današnje teme; 17.10 Slavni valč
ki; 17.40 Glasbeni kaleidoskop;
18.00 Prenos RL; 19.00 Kitarist 
Geisler; 19.30 Prenos RL; 22.15 
Orkester D. Carrola; 22.40 Schu
bertove skladbe.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Ko- 

dalyjeve skladbe; 9.45 Popevke;
10.00 Operna antologija; 10.30 
Sprehod skozi čas; 11.30 Melo
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dije in romance; 11.45 Skladbe za 
godala; 13.10 Dnevne vesti in Gi- 
ro dTtalia; 13.30 Dva glasova — 
en mikrofon; 14.45 Vreme na mor
jih; 15.00 Dnevnik in Giro dTta
lia; 15.15 Filmske in gledališke 
novosti; 15.45 Gospodarska rubri
ka; 16.00 Spored za najmlajše;
16.30 Simf. glasba; 17.25 Zasebne 
diskoteke; 18.00 Vatikanski kon
cil; 18.10 I. Calvino: «La formica 
argentina«; 19.10 Oddaja za de
lavce; 20.00 Dnevnik in Giro dT
talia; 20.30 Trenutki v vojni; 21.00 
Simf. koncert; 22.30 Plesna glasba.

II. program
8.00 Jutranja glasba; 9.35 Pisan 

spored; 10.40 Nove pesmi; 11.30 
Dnevne vesti in Giro dTtalia;
12.00 Zvočni trak; 14.00 Pevci;
14.30 Dnevnik in Giro dTtalia;
15.45 Za prijatelje plošč; 15.00 
Ital. narodni plesi; 15.50 Ritmi in 
melodije; 16.00 Rapsodija; 17.35 
Enciklopedija; 17.45 Lahka glasba;
18.35 Enotni razred; 18.50 Vaši 
izbranci; 19.50 Giro dTtalia; 20.05 
Glasbeni spored; 21.00 Dokumen- 
tarij o prvi svetovni vojni; 21.40 
Glasba v večeru; 22.00 Jazz.

III. program
18.30 Modema zgodovina; 18.55 

Prejeli smo; 19.15 Ital. periodični 
tisk; 19.30 Koncert; 20.30 Revijski 
program; 20.40 Malipierovi jesen
ski preludiji; 21.20 A. De Stefani: 
«11 calzolaio di Messina«.

Slovenija
8.05 Iz zgodbe nordijskega Ju

naka; 8.37 Melodije; 8.55 Pionir
ski tednik; 9.25 Pihalna godba;
9.35 Nova pesmica; 10.15 Komor
ni zbor; 10.35 Novo na knjižni 
polici; 11.00 Turistični napotki;
11.15 Nimaš prednosti!; 12.05 Kme

tijski nasveti; 12.15 Na kmečki 
peči; 12.30 Iz Thomasove «Mi- 
gnon«; 13.30 Priporočajo vam...;
14.05 Radijska šola; 14.35 Od ba
gatele do variacij; 15.25 Napotki 
za turiste; 15.30 Ameriške mor
narske pesmi; 15.45 Novo v zna
nosti; 16.00 Vsak dan za vas;
17.05 Simfonični koncert; 18.00 
Aktualnosti doma in po svetu;
18.15 Revija slov. pevcev; 18.45 
Kulturna kronika; 19.05 Glasbene 
razglednice; 20.00 Zvočni mozaik;
20.30 Zunanjepolitični pregled; 
20.40 Radio in glasba; 21.15 O 
morju in pomorščakih; 22.10 Za 
ljubitelje jazza; 23.05 Literarni 
nokturno; 23.15 Iz poljske glas
bene literature.

Ital. televizija
8.30 Sola; 15.45 Giro dTtalia;

18.00 Spored za najmlajše; 19.00 
Dnevnik; 19.15 Rossinijeve simfo
nije; 19.30 Oddaja za delavce; 
19.55 Šport in kronike; 20.30 
Dnevnik; 21.00 S. Lopez: «La no- 
stra pelle«; 22.40 Zgodbe razisko
valcev; 23.00 Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Pablo Ca- 

sals — glasba in svoboda; 22.05 
Plošča za ploščo; 23.05 Zadnje 
športne vesti.

Jug. televizija
10.00 TV Sola; 16.50 Govorimo 

po rusko; 17.10 Učimo se angle
ščine; 17.40 TV šola; 18.10 Pika 
Nogavička — slikanica; 18.25 Ob
zornik; 18.45 Rdeči signal; 19.15 
Narodna glasba; 19.45 TV akcija;
20.00 Dnevnik; 20.30 Melodije 
Kvarnerja — s festivala zabavnih 
melodij na Reki; 22.30 Srečanje v 
Brdih • reportaža; 22.45 Obaomlk.

Zanimivosti v fotografiji

Ali bo prišlo 
do revolucije pri 
8 milimetrskem 
filmu?
Pod tem naslovom objavlja ita

lijanska revija «11 notiziario cine- 
matografico«, ki je namenjena po
klicnim fotografom in trgovcem s 
fotografskimi potrebščinami, zani
miv članek, ki bo zanimal pred
vsem tiste, ki imajo namen, na
baviti si še v tem letu kinemato
grafski snemalnik 8-mmskega for
mata. Članek pride do pozitivne
ga zaključka glede na dejstvo, da 
se s tem vprašanjem ukvarja ena 
izmed najresnejših tvrdk na foto
grafskem področju, ki ji je ime 
Kodak.

Kdor stalno opazuje izložbena 
okna, v katerih so razstavljeni fo
tografski in kinematografski apa
rati, je prav gotovo zapazil, da 
se število kinematografskih apa
ratov v primeri s fotografskimi 
stalno veča. Svoj čas je sameval 
tu pa tam kak snemalnik med 
neštetimi fotografskimi aparati, v 
zadnjem času pa zavzemata toliko 
fotografski kolikor kinematograf
ski aparat enak prostor, kar do
kazuje, da zanimanje za kinema
tografijo od leta do leta raste, 
posebno pa še v zadnjih letih, ko 
so vrgli Japonci na trg nešteto ti
pov kinematografskih snemalnikov 
po cenah, ki so dostopne malone 
vsakemu žepu, kar je imelo za 
posledico, da so morale tudi dru
ge tvrdke znižati svoje cene.

Skoraj brezzmati film in odlič
ni objektivi, ki so sestavljeni celo 
iz desetih leč, so pripomogli, da 
se je ta minimalni format po
vzpel do take preciznosti, da so 
ga že predlagali, naj bi prevzel 
mesto 16-mmskemu filmu, ki slu
ži predvsem za kratkometražne 
filme in za televizijo. Tudi pri 
tej naj bi se vpeljal 8-mmski.

Kljub vsem tem dobrinam, s 
katerimi se ponaša 8-mmski film, 
se mu očita, da je njegov format 
premajhen, kajti, ko govorimo o 
8 mm, obstaja prava slika iz 4.4- 
mmske širine in 3.3-mmske višine, 
kar predstavlja površinsko komaj
14.5 kv.mm in ne 40, ki bi jo pred
stavljala slika, ki bi merila v ši
rini 8 mm in v višini kakih 5 
mm, ker se uporablja stranski pro
stor 3.6 za luknje, ki služijo za 
navijanje filma in za zvočni trak.

8-mmski film izhaja iz 16-mm- 
skega, ki ima za to širino ustrez
ni prostor za luknje, ki služijo za 
navijanje filma in če so te luk
nje za 16-mmski film primerne, 
niso pa za 8-mmski, ker jemljejo 
preveč prostora. Ce bi bile te 
luknje nekoliko ožje, bi se pri
dobilo na tem minimalnem for
matu 50% prostora, kajti širina 
novega formata bi imela 5.1 mm, 
višina pa 4 mm, kar predstavlja 
površinsko 21 kv.mm, ki je v pri
merjavi z dosedanjo površino (14.5 
kv.mm) točno za 50 odst. večja.

Pozneje se je tudi upoštevalo, 
da nastane pri rezanju 35-mmskega 
filma na širino 16 mm precejšnja 
izguba, kajti dva kosa 16-mmskega 
filma znašata komaj 32 mm, tako 
da gredo v izgubo kar 3 mm fil
ma, kar se zdi malenkost, ki pa 
postane ogromna izguba, ko gre 
za milijonske dolžine filma.

Zato se je predlagalo, da bi 
se 35-mmski film prerezal na tri 
enake dele po 11.6 mm, iz katere
ga bi nastal novi format s širi
no 7.2 mm in višino 5.4 mm, kar 
bi predstavljalo 2.57-kratno pove
čanje sedanjega 8-mmskega filma.

Naj prevlada prvi ali drugi na
men, moramo priznati, da gre za 
velikanski preobrat, ki bo imel za 
posledico, da se bodo morale vse 
tovarne, ki se ukvarjajo z izde
lovanjem 8-mmskih snemalnikov, 
podvreči novemu toku, kajti pred
nosti novega formata so v pri
meri s sedanjim nepopisno večje.

Preobrat pa se ne bo omejil 
samo na snemalnike, ampak bo 
potegnil za seboj tudi projektor
je, kajti snemalnik in projektor 
sta nedeljiva dvojčka ,ki hodi- 
ta z roko v roki.

Kakor ne more vsaka novost, 
ki pride na trg, na mah ovreči 
vsega, kar je bilo do takrat do
brega, bo prav gotovo preteklo 
več let, preden bo šel sedanji 8- 
mmski film v popolno pozabo.

Praksa pa nas uči, da se novo
tarije, če predstavljajo izboljša
nje obstoječih dobrin, kaj kmalu 
uveljavijo, za kar naj nam služi 
v dokaz dejstvo, da so polagoma 
izginili fotografski formati 9x12, 
6x9, 5x7.5 in celo 4x6.5 in da 
kljubuje čudežnemu formatu Lei- 
ca 24x36 mm samo še format 
6x6 cm. Pri fotografskih aparatih 
je šlo za zmanjšanje, ki se ni 
ustavilo niti pri formatu Leica, 
ampak gre še navzdol do forma
tov 24x24 mm; 18x24 mm in celo 
do 12x16 mm, pri kinematografu 
pa gre za v resnici potrebno po
večanje, kajti z novim formatom 
bo kinematografija predstavljala 
nepopisno pridobitev, ki se bo 
odsevala na platnu, ki bo lahko 
zavzemalo večje mere od sedanjih.

Upoštevati je treba, da bo šlo 
z novim formatom nekaj filma 
več in se bodo zaradi tega stro
ški za snemanje nekoliko povo- 
čali, vendar pa bo poboljšani« 
pretehtalo stroške.
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KRIZA JE ZAJELA TUDI PREVOZNIŠTVO

Mali avtoprevozniki bi 
združiti v svojem

Le tako bodo lahko vzdržali konkurenco in dosegli primerno prevoznino

se morali 
konzorciju

V zadnjih letih se je avtoprevoz- 
ništvo na Goriškem, zlasti pa v 
Gorici, precej razvilo. Ker je tudi 
promet s sosednjo Jugoslavijo stal
no naraščal, so imeli vsi dovolj 
dela in tudi zaslužek je bil razme
roma dober. To je napotilo števil
ne šoferje, ki so bili v službi pri 
večjih prevozniških podjetjih ter 
so se želeli osamosvojiti, da so si 
kupili svoje tovornike. To pa je 
draga zadeva in skoro vsi so se 
morali močno zadolžiti ter zastaviti 
tudi svojo zemljo, kdor jo je imel, 
ali pa celo hišo, v kateri živi.

Nekaj časa je šlo tako naprej 
in kdor je bil priden in varčen, 
je tudi redno odplačeval zapadle 
obroke. Potem pa Je nastopila go
spodarska kriza, ki na Goriškem 
še vedno ne kaže kakšnih znakov 
omiljenja, ter je v zadnjih mese
cih zelo prizadela tudi avtopre- 
vozništvo. To je namreč v nepo
sredni zvezi z blagovnim prome
tom in kadar se ta zmanjša, je tu
di prevozov manj.

Spričo takega položaja so bili 
najbolj prizadeti taki mali, bolj ali 
manj improvizirani avtoprevozniki, 
k1 so kar čez noč ostali brez dela, 
dočim so plačilne obveze ostale in 
jih je treba ob zapadlosti plačati 
Začela se je konkurenca med nji 
mi in to so izkoristila nekatera več 
ja podjetja in agencije, ki plaču 
jejo včasih tako nizke prevozni
ne, da z njimi ne plačajo niti ma
terialnih izdatkov, kaj šele da bi 
avtoprevoznik z družino lahko ži
vel od njih.

Zato se Je v zadnjem času ved
no bolj vsiljevala med prizade
timi misel, da bi se združili v po
seben konzorcij avtoprevoznikov 
ter tako skupaj bolje zaščitili svoje 
življenjske koristi. Pobudnik za tak 

-konzorcij je dr. Baldassare Mari
ni, ki je tudi sam prevoznik in 
zato najbolje pozna ves problem. 
Zato smo se obrnili do njega, da 
bi nam kaj povedal v zadevi.

Marini je poudaril, da vsa zami
sel ni lahko izvedljiva, ker so tisti 
avtoprevozniki, ki bi najbolj potre
bovali tak konzorcij ter bi od nje
ga imeli tudi največjo korist, od
visni zaradi svojih dolgov od lju
di in podjetij, ki so nasprotni za
misli konzorcija. Obsodil je tudi

ostro konkurenco, ki Jo vodita med 
seboj dve izmed vodilnih prevoz
niških podjetij v Gorici in ker 
gre ta konkurenca skoro izključno 
na škodo malih avtoprevoznikov. 
Zelo koristno bi bilo po njego
vem mnenju, če bi se ti dve pod
jetji sporazumeli in delovali bolj 
složno v korist celotne kategorije 
gcriških avtoprevoznikov. Marini je 
zaključil, da vkljub obstoječim te
žavam, od katerih smo Jih nekaj 
navedli, zamisel konzorcija med av
toprevozniki nikakor ni neizvedlji
va, le da bi bilo treba vso stvar 
pospešiti, da ne bo prišla pre
pozno.

Popusti volivcem 
za vožnje na volitve

Volilni urad goriške občine spo
roča, da bodo imeli volivci na dr
žavnih železnicah ne glede na vo
zilo 50-odstotni popust, prav tako 
tudi na zasebnih železnicah in plov
nih objektih po teritorialnih vodah. 
Na letalskih progah družb «Alita- 
lia», (SAN», in «ATI» 30-odstotni, 
na mednarodnih progah, ki jih u- 
pravlja «Alitalia» pa 25-odstotni 
popust. Podrobna pojasnila dobijo 
volivci na železniških postajah in 
pri potovalnih agencijah.

S ŠTEVILNIMI DOBRO OBISKANIMI SESTANKI

Zaključek akcije med vinogradniki 
za izgradnjo zadružne vinske kleti

Svojo udeležbo naj prijavijo najkasneje do 15. junija
V preteklih dneh je bilo po va

seh na Goriškem več konferenc, za 
katere Je dala pobudo trgovinska 
zbornica, svojo strokovno pomoč 
pa kmetijsko nadzomištvo, da bi 
sc vinogradniki seznanili z načrti 
za izgradnjo zadružne vinske kleti.

Sestanki so bili uspešni, ker so 
vinogradniki na njih pokazali za
nimanje za izgradnjo kleti, ki bo 
dvignila vrednost domačih vin in 
kakovosti, ki je poznana na doma
čem kakor tudi na državnem trži
šču. Predavatelji so udeležencem 
na sestankih poročali o finančni 
plati vprašanja, kakor tudi o teh- 
nično-gospodarsklh osnovah nove 
kleti.

Ker je na voljo malo časa, se 
znova opozarjajo vsi prizadeti kme
tovalci, naj svoj pristop v konzor-
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IZPRED GORIŠKEGA OKRAJNEGA SODIŠČA

Zapor in globa kokošjemu tatu 
ki je zadavil nad 150 piščancev

Ko se je vračal v kurnik, da bi odnesel še preostali plen, ga je 
zalotil gospodarjev sin - Obsodba pripravnika za šoferski izpit

VERDI. 17.15: «La nave del diavo- 
lo». C. Lee in A. Keier. Barvni 
klnemaskopskl film; zadnja pred
stava ob 22. url.

CORSO. 17.00: «11 segreto del ga- 
rofano cinese«. D. Moschero in 
B. Harris, črnobell film; zadnja 
predstava ob 22. url.

MODERNIS8IMO. 16.00 «La valle 
delle ombre rosse«. A. Steffen in 
K. Dor. Ameriški kinemaskope v 
barvah.

VITTORIA. 17.30: «La mia vita 
comtncia ■ in Malesia«. Eugenia 
McKenna in Peter Finch. Ame
riški črnobell film; zadnja pred
stava ob 21.30.

CENTRALE. 17.00: «Sangue caldo». 
Robert Mitchum in J. Sterling. 
Ameriški črnobell film; zadnja 
predstava ob 21.30.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna S. GIUSTO, 
Korzo Italija st. 242, tel. 31-51

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici najviš

jo dnevno temperaturo 20,4 stopi
nje ob 9.40 in najnižjo 13 stopinj 
ob 14 30 url. Povprečna dnevna vla
ga Je dosegla 63 odstotkov; dežja 
je padlo ponoči 0,5 mm.

Pred goriškim okrajnim sodi
ščem se je včeraj zaključila sod
na obravnava proti 57-letnemu Giu- 
seppu De Vitu iz okolice Salerna, 
ki Je v svojstvu zastopnika pod
jetja Fiorino prekršil zdravstveno 
zakone, ker je goričkemu trgovcu 
31-letnemu Carlu Grudini prodal 
več količin konzervirane špinače, ki 
Je imela neprlrodno zeleno barvo 
zaradi primesi prevelike količine 
bakrenih soli. Prekršek so lanske
ga novembra ugotovili organi zdrav
stvene inšpekcije.

Odvetnik obtožene stranke se Je 
sprva zavzemal, da bi se proces 
ne vršil v Gorici, ampak pred sod
nikom v Salernu, ker pa sodišče 
njegovega priporočila ni upošteva
lo, se je oklenil drugega dokaza, 
češ da je njegov klient prodal kon
zervirano špinačo že 24. novembra 
1961. leta.' Sodnik dr. Bassi Je pro
ti De Vitu ukinil postopek, ker je 
upošteval datum, naveden v zago
voru obtoženčevega odvetnika, zara
di katerega je prišel dogodek pod 
amnestijo.

Na zatožno klop so nato posta-

SMRTNA NESREČA V GORICI

Motociklist je padel 
in si prebil lobanjo

Včeraj dopoldne je v bolnišnici podlegel poškodbam

vili vajenca 18-letnega Albina Ber-koSi, ga Je oče pregnal ter zasle-
1 doval z avtomobilom. Dohitel ga je 
v Ul. Aquileia ter ga izročil želez
niški policiji. Najprej so ga spra
vili v zapor, potem pa po hitrem 
postopku pred sodišče, kjer sod
nik ni začel obravnave, ker k ak
tom ni bil priložen obdolženčev 
kazenski list. Na prvi obravnavi 
jo Polito priznal svoje dejanje, vče
raj pa je povedal, da je Grudini 
v celoti povrnil škodo, ki jo je 
utrpel s tatvino. Sodnik pa je kljub 
temu spoznal v njem povratnika, 
ker Je 1960. leta prav tako izpraz
nil neki kurnik in bil zaradi tega 
obsojen. Po uradnem branilčevem 
zagovoru ga je spoznal za krivega 
ter ga ob splošnih olajševalnih o- 
kolnostih obsodil na 24 dni zapo
ra ter 18.000 lir globe.

Zagovarjala se je še kanadska 
državljanka 33-letna Maria Duša, 
bivajoča na Placuti 19. Duša se je 
pritožila zaradi poprejšnje razsod
be okrajnega sodnika, ki jo je ob
sodil na 4.000 lir globe, ker se ob 
vstopu v Italijo ni v predpisanem 
času prijavila na kvesturi. Na vče
rajšnji razpravi je povedala, da 
tega ni mogla storiti, ker je imela 
bolna oba sinova in so ji pri delu 
morali pomagati tudi svojci. Sodnik 
jo je oprostil, ker je dejanje sto
rila v primeru potrebe.

lota iz Dola, ker Je vozil avtomo
bil z «zelenim listom«, ne da bi 
imel poleg sebe osebe, ki Je že 
opravila šoferski izpit. Prekršek je 
ugotovila patrulja prometne poli
cije 11. marca v Standrežu. Berlot 
ji je odgovoril, da zna upravljati 
avtomobil, ker je po poklicu me
hanik. Sodnik ga je spoznal za kri
vega ter ga obsodil pogojno na dva 
meseca zapora in 10.000 lir globe 
z zakonskimi olajšavami.

Sodišče je nato sodilo kurjemu 
tatu 52-letnemu Umbertu Polltu iz 
Ul. Generale Chinotto 5. Obdolže
nec je 10. aprila zvečer hotel iz
prazniti kurnik Cipriana Grudine 
iz Ul. Brigata Sassari 59. Ukradel 
je 80 piščancev, zadušil pa ostalih 
75. Polito je dobro poznal kraj, 
ker je nekaj poprej gradil Grudi- 
novo Stanovanje. Zvečer 10. aprila 
letos je vdrl v kurnik ter naložil 
80 podavljenih kokoši v vrečo. To
vor je naložil na motocikel in ga 
odpeljal. Medtem je tatvino opa
zil 15-letni Grudinov sin, in ko se 
je Polito vrnil po preostale ko

čij za vinsko klet prijavijo naj
kasneje do 15. junija. O tem so 
jih na sestankih seznanili že pre
davatelji. Trgovinska zbornica ima 
obrazce, ki naj jih prizadete osebe 
izpolnijo.

Prav gotovo bodo k zadrugi pristo
pili vsi vinogradniki, ki se zaveda
jo, da predstavlja vinska klet po
goj za proizvodnjo zdravih vin s 
stalno enakim okusom, ki jih je 
mogoče dolgo časa hraniti. Ce pa 
se upošteva tudi to, da spadajo 
naša vina med najbolj žlahtna, te
daj je mogoče že sedaj predvide
vati gospodarske koristi, ki jih 
bodo imeli od kleti mali in sred
nji proizvajalci.

KOLESARSTVO GIRO D’IT ALI A

Z naskokom na cilju 
Adorni postal leader

Dancelli s precejšnjo zamudo v Potenzi
POTENZA, 20. -- Današnja etapa od Avelllna do Potenze Je pred

stavljala zelo težak izpit, ki ga Je Izdelal samo tisti, ki Je bil najbolje 
pripravljen. In ta je Adorni. Ta kolesar se ni ustrašil napadov, ki so 
jih njegovi tekmeci naperili proti klubskemu tovarišu Tacconeju. 
Adorni se ni predal, temveč je spro-

Včeraj ob 10. uri je v goriški 
civilni bolnišnici podlegel hudim 
poškodbam na glavi motociklist, ki 
se je ponoči prevrnil v Drevoredu 
20. septembra. Nesrečo so opa
zile zapoznele osebe, ki so se ne
kaj po eni uri čez polnoč vračale 
pc Drevoredu 2i). septembra do
mov ter videle na tleh motocikel, 
ob njem pa nezavestnega vozača. 
Poklicale so rešilni avtomobil Zele
nega križa, s katerim so ga odpe
ljali v bolnišnico. V ponesrečencu 
so spoznali 50-letnega Lodovica O 
livo iz Stražic, Ul. Matteotti 15. 
Ker pa je imel motociklist smrtne 
rane na glavi, jim je včeraj do
poldne podlegel.

Na kraj nesreče Je prišla tudi 
cestna policija iz Gorice, ki ni 
mogla ugotoviti točnega vzroka, ven

dar domnevajo, da Je Olivi verjet
no postalo slabo: izgubil Je oblast 
nad vozilom ter treščil na tla.

Urnik za stranke 
pri socialnem skrbstvu

Pokrajinski urad za socialno skrb
stvo (INPS) v Gorici sporoča, da 
bo od ponedeljka 24. t. m. odprt 
za poslovanje z občinstvom vsak 
delavnik od 8. do 11. ure ter ob 
torkih In četrtkih popoldne od 16. 
do 17.30. Blagajna bo poslovala 
samo dopoldne od 8. do 11. ure.

Ob tej prili obveščajo prizadete, 
da lahko izvršijo dolžna plačila tu
di preko bančnih uradov ali po
šte.

Podžupan Lupieri 
z deželno vlado 
v Ljubljano

Na zadnji seji občinskega odbo
ra v Gorici je podžupan Lupieri 
poročal odbornikom, da so oddali 
na dražbi naslednja Javna dela: 
izgradnjo osnovne šole v Ponte del 
Torrione (32 milijonov), otroški 
vrtec v Ul. Brigata Avelllno (26 
milijonov), otroški vrtec v Straži- 
cah (38 milijonov).

Odborniki so nadalje sklenili pri
družiti goriškega občinskega zastop
nika deželni vladi Furlanije-Julijske 
krajine, ki je odšla na obisk v 
Ljubljano. Občino bo zastopal pod
župan Lupieri.

Nadalje so proučili program ma
nifestacij 24. maja, ki bodo imele 
vojaški značaj in bodo na Trav
niku v Gorici ter na OBlavju.

žil ofenzivo na najtežjem delu pro
ge, to je na vzponu. Imel pa je tu
di nekaj sreče, ker je Zilioli 2 km 
pred vrhom preluknjal zračnico In 
je zaostal. Sicer Adorni ni vedel 
kaj se dogaja za njegovim hrbtom. 
Njega je skrbela neušečna prisot
nost Magnainija in ko se je rešil 
nadležnega sopotnika se je sam 
pognal proti cilju, kamor je privozil 
s precejšnjim naskokom.

Kasneje se je videlo, da Taccone 
ni izvedel več, sicer neuspelih po
skusov bega, da bi utrl pot Adomi- 
ju. Taccone Je hotel sam na pot, 
a njegovi tekmeci so mu vedno 
preprečili, da bi se preveč odda
ljil od njih. Vseeno na se mu je 
posrečilo dohiteti Mugnainija in 
tako je zasedel na cilju peto me
sto. Lahko se reče, da je prav 
Tacoone razživel današnjo etapo, 
ki bi bila drugače prav gotovo 
dolgočasna.

Do mosta nad reko Sele, to je 
prvih 70 km današnje etape, so 
udeleženci Gira vozarili s pravca
tim turističnim tempom. V Saler
nu, kjer so drugič prišli do mor
ja, so se kolesarji razvrstili v dol
go vrsto in so z zanimanjem ob
čudovali naravo. Ker so hoteli mir 
niso nobenemu dovolili, da bi ^be
žal. Vsak poskus so že v kali zatrli 
in šele ko se je oddaljil Adorni, 
so se morali sprijazniti z dejstvom 
in še predčasno položiti orožje. 
Medtem ko se Je Adorni boril za 
zmago, so se drugi predali uso
di. In sedaj se marsikdo kesa, ker 
ima ta kolesar, ki je danes oble
kel roza majico, zelo borbeno in 
homogeno ekipo, ki ga bo gotovo 
z vsemi silami branila pred na
padi.
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Goriško zastopstvo 
na sejmu Alpc-Adria

Letošnjega sejma Alpe-Adria, ki 
so ga v soboto 15. t.m. otvorili v 
Ljubljani, se je po podatkih trgo
vinske zbornice udeležilo sedem 
podjetij z Goriškega. Od teh je 
eno industrijsko in šest trgov
skih. Udeležil se je tudi gorišiki 
urad državne zveze za obrt in 
malo industrijo, ki razstavlja ne
katere najbolj značilne proizvode 
krajevnega obrtništva.

Otvoritvi so prisostvovali za Go
rico rag. Grasilli kot zastopnik, 
predsednika trgovinske zbornice, 
ter dr. Verzegnassi in dr. Sempli- 
ci. Skupaj s predstavniki Trsta 
in Vidma je bila goriška delega
cija deležna prisrčnega sprejema 
predsednika gospodarske skupšči
ne Slovenije.

NA CILJU
1 ADORNI VITTORIO (Salvara- 

ni), ki Je prevozil 161 km v 
4.52 54 ”, s povprečno hitrostjo 
32,979 km

2. Bitossi Franco (Filotex) 4’55”42”
3. Mugnaini Marcello (Maino) 

4’55’48””
4. Binggeli Renč (Molteni)4’57T2”’
5. Taccone Vito (Salvarani)
6. Gimondi
7. Battistini 4’57”15”
8. Van Damme 4”57’16”
9. Massignan

10. Schiavon
11. Zilioli
12. Brands
13. Poggiali
14. Passuello
15. De Rosso

16. Balmamlon
17. Fontona
18. Carlesi
19. Boni 4’57'32'’
20. Ottaviani
21. Dancelli 4’58’31", itd.

SPLOŠNA LESTVICA
1. ADORNI 34.34’21”
2. Galbo z zaostankom 1’22”
3. Negro 2'32”
4. Mugnaini 2’54”
5. Bitossi 3’02”
6. Poggiali 3’44”
7. Zilioli 3’59”

Gimondi
9. Dancelli 4'00”8 

10. Balmamlon 4’22'*
Passuello
Massignan

13. Pambianco
14. De Rosso 4’38”
15. Fontona 34’40’37’'
16. Schiavon 34.41”38”
17. Moser A 34.42”23”
18. Sambi 34.43’25”
19. Binggeli 34.45’47”, itd.

Sindikalno obvestilo
CISL sporoča, da so uradno do

ločili dneve pogajanj za obnovo 
vsedržavne delovne pogodbe za pa- 
pirničarje. Stranki se bosta se
stajali 3., 4. in 5. junija.

NA MU Ni n m S SPOMLADANSKI POKAL

Prva Borova ekipa 
v zaključnem delu

Turnir . najboljši trening za igralce, ki se 
bodo udeležili italijanskega prvenstva

Prejšnji teden se je zadel izločilni del turnirja v namiznem te
nisu za Spomladanski pokal. Prijavilo se je 12 ekip, ki so bile 
razdeljene v tri skupine. Zmagovalci posameznih skupin in še 
četrta ekipa, ki bo izšla iz drugo- 
plasiranih, bodo imeli pravico do
nastopa na zaključnem delu tur
nirja, ki bo prihodnji teden.

Izločilni del turnirja je potekal 
po predvidevanjih, saj so A eki- 
pe vsakega društva zasedle v po
sameznih skupinah prvo mesto in 
sicer UNI A (Bruni, Floramo) v 
prvi, Soffitta A (Crechici, Birsa) 
v drugi in BOR A (Košuta Boris 
in Edi) pa v tretji skupini. Pri
pomniti je treba, da bo Birso za
menjal v končnem delu turnirja 
znani Durazzano in zato vse ka 
že, da bo prav Soffitta A osvoji
la prvo mesto. Kolikor toliko ji
ma bosta lahko kos le borovca 
Košuta Boris in Edi, če bo Bo
ris zaigral tako, kot je pred krat
kim na državnem turnirju v Ge
novi.

četrta ekipa, ki bo imela pra
vico do nastopa na končnem de
lu turnirja, bo najbrž zmagoval
ka dvoboja BOR B (Tomšič, Mi
lič D.) — UNI B (Dambrosi, Ra- 
gusin).

Dobro se je obnesla tudi Boro
va C ekipa (Tavčar A., Kuret Bo

ris), ki ni zasedla drugega mesta 
v svoji skupini, ker je zgubila 
tekmo proti Soffitti B zaradi od
sotnosti Tavčarja, ki je bil bolan.

Vsekakor lahko označimo tur
nir za uspelega in koristnega 
predvsem kot trening za tiste, ki 
bodo zastopali društva našega me
sta na italijanskem prvenstvu, ki 
bo konec tega meseca v Vareseju. 
Borove barve bodo branili Košu
ta Boris in Edi ter Tavčar Adri- 
jan.

T—ar

Prva Borova ekipa, ki nastopa 
na namiznoteniškem turnirju za 
spomladanski pokal, je sinoči žabe 
ležila novo zmago: premagala |e 
moštvo Istriani B s 3:0.

Posamezni izidi 
Košuta Boris-Dambrosi 2:1 
Košuta Edi-Ragusin 2:0 
Košuta B.-Košuta E..Dambrosi - 
Ragusin 2:1.

V tekmi Soffitta C-Istrianl D so 
zmagali prvi s 5:0 (p. f.).
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PRIMORSKA NOGOMETNA LICA

Vodeči Tabor (Sežana) 
poražen v Postojni
Zmaga Anhovega nad Tolminom

15. kolo primorske nogometne lige je prineslo naslednje rezulta
te: Postojna — Tabor 4:2, Anhovo — Tolmin 2:0, Adria — Pivka 
6:0, Jadran — Piran 3:0, Vipava — Rudar 1:1.

V tem kolu je prišlo do večjega-------------------
presenečenja v Postojni, kjer so LESTVICA
domači nogometaši nepričakovano 
premagali vodeče moštvo Tabora 
iz Sežane. Zmaga domačih je bila 
dosežena že v prvih desetih minu
tah, ko sta Siraz dvakrat, nato pa 
še Ukmar enkrat v pičlih 5 minu
tah dosegla gole za Postojno in s 
tem izredno učinkovito izkoristila 
nepazljivost in zmedo gostujoče o- 
brambe. Drugi polčas je potekal v 
stalni premoči Tabora, ki je hotel 
nadoknaditi zamujeno. V 54 je Pre
gelj z lepim strelom izenačil. Vsa 
upanja gostov na uspeh so izplah- 
nela ko je Pišler četrtič dosegel 
gol za Postojno. Končni rezultat 
je postavil Trebeč, ki je s prostega 
strela s kakih 25 m poslal pravo 
bombo y spodnji desni kot gola !ana odpotovala italijanska košar 
vratarja Postojne. Glede na to, karska reprezentanca, ki bo od 22 
da je tudi drugi najhujši tekmec do 27. t. m. odigrala v Pragi, Ljub 
Tabora za naslov prvaka Tolmin | ijani in v Varšavi tri tekme za ev

repski pokal narodov. Po teh na 
stopih bodo italijanski košarkarji 
odpotovali v Moskvo, kjer bo od 
30. t. m. dalje evropsko prven
stvo.

Tabor 15 11 2 2 45:14 24
Tolmin 15 10 2 3 49:16 22
Anhovo 15 8 3 4 45:22 19
Adria 15 7 4 4 33:16 18
Postojna 14 7 3 4 31:26 17
Jadran 15 4 7 4 29:29 15
Rudar 15 6 2 7 29:33 14
Vipava 14 3 3 B 17:39 9
Piran 15 3 2 10 17:41 8
Pivka 15 1 0 14 12:72 2

MILAN, 20.

D. M.

Danes je iz Mi

izgubil obe točk? z Anhovim, se 
žanski nogometaši zavzemajo še 
vedno mesto na čelu lestvice.

V Anhovem sta se srečala aoma 
če moštvo In Tolmin. Ker Je v pr 
vem delu Anhovo izgubilo s 3:0 p.f 
(vzrok temu so bili neredi na vrn 
čih tolminskih tleh. taao da le bi 
la tekma predhodno prekinjena) 
so se Anhovci na vsak način hoteli 
oddolžiti za «poraz». To jim je z 
veliko boljšo in učinkovitejšo igro 
tudi uspelo.

V Mignil je Adria popolnoma nad
igrala neizkušene Pivčane. V do 
mačem moštvu Je tokrat prevlado
vala enotnost in sloga, čemur je tu
di posledica visoka in zaslužena 
zmaga s 6:0.

Na vročih dekanskih tleh Je do
mači Jadran sprejel v goste mošt
vo Pirana. Stara rivala sta se sre
čala v pravem prvenstvenem vzduš
ju. Pirančani so se večinoma bra
nili in očitno le bilo, da hočelo iz 
gubitl s čim manjšo razliko v golih 
Omeniti je treba tudi hitre proti
napade gostov, s katerimi so hote
li iznenaditi domačine.

Vipava je sprejela v goste mo
štvo Rudarjev iz Idrije. Tekma je 
bila nezanimiva in na trenutke 
tudi groba. Domači bi lahko z več 
sreče tudi zmagali, gostje pa, ki 
so bili zmeraj borbenejše moštvo, 
so razočarali. Rezultat ustreza do- 

I god kom na igrišču.

NOSOM IT
BEOGRAD, 20. — Po vesteh, ki 

krožijo po Beogradu bo nogomet
na zveza sprejela stroge ukrepe 
proti nekaterim prvoligaškim mošt
vom. Po izjavah vratarja Železni
čarja, naj bi nekateri igralci dven 
enajstoric sodelovali pri potvarja
nju poteka tekem. Govori se, da 
bosta ti enajstorici kaznovani z 
odvzemom 6 točk in ne izključuje
jo možnosti, da bodo obe ekipi 
kaznovani z izpadom v drugo ligo.

SZ BOR 
Odbojkarski odsek 

sporoča vsem mladincem, ki 
želijo aktivno gojiti odbojko 
in tudi tistim, ki so se že pri
javili, da bo prvi trening v 
soboto, 22. t. m., na stadionu 
«Prvi maj», Vrdelska cesta 7, 
z začetkom ob 15. uri.

DR. DUŠAN KERMAVNER

TRST IN ZAČETKI 
SLOVENSKE SOCIALNE 
DEMOKRACIJE

Odlomki ii knjige <rZačetki slovenske so
cialne demokracije v desetletju 1884-1894» 46.

Pri vsej svoji vključenosti v ameriško mednarodno radi
kalno delavsko gibanje pa je bil vse do svoje zgodnje smrti 
(umrl je za jetiko leta 1908 v starosti 40 let) v pismenih ip 
tudi osebnih stikih z mnogimi «Matevžki», za katere Je — po 
Petriču — še dolgo sestavljal tudi »pesmice«, jih pošiljal »Gla
su svobode« in podpisoval kot «Revček Andrejček«.

Mimo pesmi «Revčka Andrejčka«, ki si jih nismo mogli 
ogledati, ker pri nas «Glas svobode« ni dostopen, prehajamo 
še k skupini slovenskih rudarjev, ki so se izselili v Združene 
države pod konec osemdesetih let do vključno leta 1891 in so 
v premogovniškem mestecu Frontenac v državi Kansas dne 
16. januarja 1892 ustanovili «Avstrijsko slovensko bolniško pod
porno društvo«. Iz tega krajevnega društva se je potem raz
vila obsežnejša podporna organizacija, ki je imela leta 1912 
okrog 2000 članov in v Kansasu 13 društev, v drugih devetih 
državah pa deset, pretežno med premogarji. Organizacija se 
od vsega začetka ni omejevala zgolj na Slovence, marveč je 
po pravilih sprejemala vse «Avstrijoe, ne oziraje se na narod

nost«; med omenjenimi 2000 člani «je štela dve tretjini Slo
vencev, eno tretjino Nemcev in Italijanov — Nemci so bili 
večinoma z Gornjega štajerskega, Italijani pa iz Južne Tirol
ske« Anton Štular je leta 1932 napisal zgodovinski pregled te 
«Podpome organizacije, ki je ni več», iz katerega jemljemo 
vse te podatke; ustaviti pa se hočemo nekoliko tudi še pri 
njegovi oznaki svojevrstnega mednarodnega značaja tega »av
strijsko slovenskega« podpornega društva, štular piše: «Našr 
rojaki so začeli prihajati pred 46 leti (t. j. začenši z letom 
1886) v Kansas največ iz Trbovelj, Zagorja ob Savi, Ljubnega 
(Leobena) in Kefelj (Koflacha). 2e tam so mnogo čuli o orga
nizacijah, ki so bile vse pod vodstvom nemških ali pa nemško 
vzgojenih slovenskih delavcev«. Iz našega prikaza v prejšnjih 
poglavjih vemo, kako malo organizirani so bili rudarji v teh 
krajih, ko so v tistih letih stavkali, in lahko presodimo, da 
so izseljenci iz njihovih vrst mogli odnesti s seboj komaj kaj 
organizacijskega izročila, pač pa mednarodno solidarnostno 
vez, zraslo iz velike stavke leta 1889 in iz tritedenske stavke 
v gornještajerskem premogovnem revirju alpinske montanske 
družbe decembra 1890. Te stavke doslej še nismo omenili, a 
prav ona je nemara dala poglavitni kontingent ustanovni sku
pini »avstrijskega slovenskega društva«, kajti po njenem po
razu so odpustili okrog 500 rudarjev. Po leobenskem dopisu o 
stavki leta 1889 v «Slovenskem Narodu« so bili v tamkajšnjih 
premogovnikih v znatni večini slovenski rudarji. Ko so v za
četku leta 1892 v novem ameriškem kraju morda prav oni 
ustanovili podporno društvo, jim niti na misel ni prišlo, da bi 
izključili iz njega avstrijske tovariše drugih narodnosti, ki so 
se nemara celo skupaj z njimi doselili. Mnogi med temi slo
venskimi rudarji so se v nemškem okolju gornještajerskih in 
srednještajerskih premogovnih krajev oprijeli nemščine kot 
«poslovnega» jezika. «Dasi so bili ustanovitelji«, piše Štular 
potem, ko je navedel imena enajstih ustanoVnikov frontenaške 
ga društva, med katerimi eno samo ni slovensko, a je tudi lah
ko predstavljalo Slovenca, «skoro izključno Slovenci, so ven

dar takoj vpeljali v društvo nemščino za poslovni jezik. Iz 
starega kraja so prinesli dokaj avstrijskega, morda bi lahko 
rekli, nemčurskega duha, ki so se ga navzeli v premogovniških 
revirjih in industrijskih krajih na Kranjskem (tam pač ne!), 
štajerskem in drugje, kjer je prevladoval nemški jezik... Raz
prave na društvenih sejah so se dolgo vrsto let vršile skoro 
izključno v nemškem jeziku, četudi se je dostikrat pripetilo, 
da so bili samo Slovenci navzoči... Društvo se je v glavnem 
brigalo za podpiranje svojih članov, vendar pa je v njem od 
vsega začetka prevladoval duh delavske solidarnosti. — Gla
silo organizacije je bil v letih 1910-11 (liberalni) dnevnik 'Glas 
naroda’... od 1912 do 1916 pa (socialistični tednik) 'Proletarec'.. 
Od leta 1911 dalje je začelo polagoma poslovati v slovenskem 
jeziku, člani drugih narodnosti so se s tem čutili zapostavlje
ne in so odstopali v velikem številu. N. pr. društvo v Pitts- 
burgu, Kans., ki so ga tvorili tirolski Italijani (vsi so razu
meli več ali manj nemško) in nekaj Nemcev, se je v celoti 
ločilo.« Pozneje so se premogovniki v Kansasu izčrpali in »ne
kdaj cvetoče naselbine so postajale slične pokopališčem«; zlasti 
hudo jih je prizadela velika kriza po letu 1929. Ob le še 64 
članih je društvo na zadnjem zboru 23. avgusta 1931 preneha
lo in se skrčilo v delniško družbo «Slovenski narodni dom«: 
člani, ki so še ostali, so namreč postali solastniki bivšega 
«Austrian halla«, to je društvenega poslopja z dvorano in 
nekaj lokali v mestecu Frontenacu, ki je bilo že leta 1932 «do 
malega bankrotirano«. Kakor koli je že z njim dandanes po 
nadaljnjih tridesetih letih — v našo zgodbo je zašlo kot tori 
šče zanimive samostojne organizatorične dejavnosti slovenskih 
rudarjev, ki so se izselili v Ameriko, še preden je začela de
lovati med njimi slovenska socialna demokracija.

Prav k tej dejavnosti bi zdaj lahko takoj prešli v zvezi 
z Zadnikovim poskusom po prenehanju »Delavskega lista«, da 
bi se naselil v Trbovljah kot organizator tamkajšnjih rudar
jev. Da bomo pa lahko potem strnjeno podali rudarsko snov,

ki tako prevladuje v tem poglavju, moramo prej obravnavati 
drugi kongres avstrijske socialnodemokratske stranke, ki je 
bil na Dunaju v dneh 28.—30. junija 1891 in ki sta se 'ga ude
ležila Zadnik in Grablovic. 2e v prejšnjem poglavju smo raz
členili Zadnikova poročila na njem in omenili, da Grablovic 
m nastopil. Zdaj moramo omeniti še, da sta na kongresu go
vorila tudi Ucekar in Gerin < ta je v seznamu udeležencev med 
delegati z Dunaja); iz njunih izvajanj pa ne odpade za nas 
prav nič. V začetku debate o «gibanju za dosego splošne, enar 
ke in neposredne volilne pravice« je menil dr. Adler, da so 
ponekod v provincah takšni socialni demokrati, ki «so sicer 
prav pametni ljudje, a vendarle še niso tako izurjeni, da bi 
se postavili po robu spletkam, zavajalnim poskusom in dobri
kanjem drugih strank«, spričo česar «je prav lahko mogoče, 
da bi... kandidirali ali bili izvoljeni pod socialnodemokratsko 
zastavo ljudje, ki niso nobeni socialni demokrati«. Zato je pred
lagal, naj bi se socialni demokrati samo tam udeležili volilne
ga boja, «kjer je mogoče nastopiti na temelju našega progra
ma. ne da bi sklepali kakršen koli kompromis s komer koli«, 
in kongres je ta predlog odobril. Nemara je imel voditelj av
strijske socialne demokracije pred očmi tržaški kompromis 
z Mauronerjem in sta o tej kočljivi zadevi hotela govoriti tu
di Zadnik in Ucekar. ki sta se prijavila k besedi, a je kongres 
zato, da se ne bi preveč zavlekel, zaključil razpravo o tej toč
ki še pred njunim nastopom. Pri razpravi o dejavnosti stran
ke je poljski delegat Diamand omenil, da so se v Lvovu so
cialni demokrati udeleževali volilnih shodov, »povpraševali 
kandidate in jih silili (!), da bi izjavili soglasje s točkami na
šega minimalnega programa«, m da so tudi našli nekega ra
dikalnega meščana dr. Lewakowskega, ki je to storil, nakar so 
mu dali svoje glasove in tako odločili njegovo izvolitev. Tudi 
tu je šlo za kompromis, ki je bil od daleč podoben tržaške
mu, vendarle pa za odločanje med dvema poljskima kandida
toma, konservativnim in radikalnim. 
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